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نوع میوه ردیف

240.000 انگور رطبی 1

276.000 انگور عسکری 2

480.000 انگور قرمز ارومیه 3

396.000 انگور سفید ارومیه 4

345.000 انجیر سیاه 5
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نونهالان خواجه عطا قهرمان 
محلات یکبنی جاسک

ندای هرمزگان - شهناز خوش
فوتبال  مینــی  هــای  رقابــت 
یکبنــی  محــات  نونهــالان 
شهرستان جاسک پس از دو ماه  
به ایستگاه پایانی رسید و پسران 
خواجه عطاء موفق شــدند مقام 
قهرمانی این دوره از مســابقات 
را در کارنامــه تیم خود به ثبت 

رسانند.   

نکته های نیکو 

?....دکترعباس فضلی 
tتفسیر عرفانی

همواره در این اندیشه ام که تلقی 
عارفــان از آیات قرآنی متفاوت از 
مفســرانی بوده است که در طول 
تاریخ به تفســیر آیات الهی همت 

گماشته اند.

ثبت  نام رایگان 
دهک های یک تا 4 در 

مدارس سمپاد 

مدیرکل دامپزشکی هرمزگان:

30 تنُ فرآورده خام دامی 
فاسد از چرخه مصرف در 

هرمزگان خارج شد

همایش پیاده روی 

خانواده در بخش لیردف

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییس کل دادگســتری هرمزگان از صدور حکم 
پرونده قاچاق ســازمان یافته سوخت موسوم به 

آریانا خبر داد.
به گزارش ندای هرمــزگان، مجتبی قهرمانی در 
تشــریح آخرین جزئیات پرونده قاچاق ســازمان 
یافته ســوخت موســوم به آریانا از صدور حکم 
 محکومیــت بــرای متهمیــن این پرونــده خبر

داد.
رئیس کل دادگستری هرمزگان در این خصوص 
اظهار داشــت: در ادامه روند مبــارزه بی امان با 
قاچاق ســوخت در اســتان هرمزگان با گسترش 
چتر اطاعاتی و پــس از یک ماه رصد تحرکات 
و اقدامات قاچاقچیان ســوخت در خلیج فارس و 
دریای عمان، 3۰ مهرماه ســال ۱۴۰۱ به دستور 
مقام قضایی، ســه فروند کشتی خارجی به اتهام 
قاچاق ســازمان یافته سوخت توقیف شدند که از 
این شناورها حدود ۱2 میلیون لیتر گازوئیل ایرانی 

کشف و ضبط شد.
وی افزود: در جریان تاراج سرمایه های ملی ایران 
توسط این قاچاقچیان سوخت، یکی از شناورهای 
توقیفی بــا نام نفتکش آریانا با حمل حدود 5/۱۱ 
میلیون لیتــر گازوئیل قاچاق، به عنوان کشــتی 
مادر، ســوخت های قاچاق را از سایر کشتی های 

کوچکتر و لنج ها تحویل می گرفته است.
قهرمانی تصریح کرد: دو کشتی دیگر نیز مبادرت 
به دریافت ســوخت از لنج های ایرانی و قایق ها 
می کردند و این سوخت را به نفتکش آریانا منتقل 

می کنند.
وی یادآور شد: در جریان توقیف این شناورها ۴۰ 
نفر از سرنشــینان آنها اعم از ناخداها و ملوانان و 
اشــخاصی که به عنوان سرشبکه اقدام به قاچاق 
ســازمان یافته گازوئیل از ســواحل هرمزگان به 
یکی از کشورهای خارجی می نمودند نیز دستگیر 
شــدند و در خصوص اتهامات آنها پرونده قضایی 

تشکیل شد.
قهرمانی گفت: در جریان بازرســی از این کشتی 
های خارجی، ده ها برگ، فاکتور و رسید تحویل 
ســوخت قاچاق توسط لنج ها و قایق های ایرانی 
با ذکر مشــخصات خریداران و فروشندگان هم 

کشف و ضبط شده است.
وی خاطرنشان کرد: همچنین اسناد الکترونیکی و 
داده پیام های موجود در گوشی های تلفن همراه 
و اقام فنی کشــف شده از متهمان نشان دهنده 
اقدامــات ســازمان یافته آنها با اســتفاده از یک 
عملیات پیچیده برای تحویل ســوخت قاچاق از 
لنج ها و کشــتی های کوچــک به نفتکش های 

بزرگ خارجی در آبهای آزاد است.

رئیس کل دادگســتری هرمزگان بیان داشت: در 
نتیجه تحقیقات قضایی در دادســرای عمومی و 
انقاب بندرعباس مشخص شد، تجهیزات کمک 
ناوبری این کشتی ها با هدف پنهان شدن از دید 
رادارها مکرراً خاموش شــده است و قاچاقچیان 
به صورت کاماً غیر اســتاندارد مبادرت به انتقال 
سوخت با روش کشــتی به کشتی در دریا نموده 

اند.
این مقام قضایی گفت: محکومان با سوختگیری 
های غیراستاندارد در دریا موجب آلودگی گسترده 
زیســت محیطی و ایجاد مخاطره برای آبزیان و 
موجودات زنده شــده اند که تخلفات آنها از این 

حیث نیز در دست بررسی است.
رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان یادآور 
شــد: پس از تکمیل مراحــل تحقیقات و صدور 
کیفرخواســت در دادســرای عمومــی و انقاب 
بندرعباس، این پرونده در شــعبه دادگاه انقاب 
این شهرســتان، رســیدگی و در نهایت منجر به 

صدور حکم محکومیت بدوی شد.
یهرمانی تصریح کــرد: به موجب حکم صادره از 
دادگاه انقاب بندرعباس؛ ضمن ضبط یک فروند 
کشتی یدک کش خارجی به ارزش 22 میلیارد و 
5۰۰ میلیون تومان، با تعیین حبس از ۱ تا 5 سال 
برای متهمان، آنها در مجموع به 22 سال حبس 

محکوم شده اند.
وی خاطرنشان کرد: متهمان به پرداخت ۴۱ هزار 
و ۱۷۹ میلیارد و 53۹ میلیون و ۹۱۱ هزار و 3۰۰ 
ریال جــزای نقدی نیز محکوم شــده اند که در 
صورت عدم پرداخت جزای نقدی، هر سه کشتی 
خارجــی به ارزش بیش از دو هزار و 53۷ میلیارد 

ریال به نفع دولت مصادره و ضبط خواهند شد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان تأکید کرد: ۱۱ 
میلیون لیتر سوخت کشف شــده از این شناورها 
هم طبــق روال قانونــی با دســتور قضایی به 
 شــرکت ملی نفــت ایــران تحویل داده شــده 

است.
قهرمانی بیان داشــت: لنج هایی که مبادرت به 
انتقــال و فروش گازوئیل قاچاق به این کشــتی 
های خارجی نمــوده اند نیز توقیف شــده اند و 
اتهامــات مالکین آنها در پرونده دیگری با عنوان 
قاچاق ســازمان یافته 2۷ میلیــون لیتر در حال 

رسیدگی است.
گفتنی اســت؛ نفتکش خارجی آریانا به همراه دو 
کشــتی دیگر در تاریخ 3۰ مهرماه ۱۴۰۱ توسط 
رزمنــدگان منطقه یکــم نیروی دریایی ســپاه 
پاسداران انقاب اسامی به دلیل قاچاق سازمان 
یافته سوخت در آب های خلیج فارس توقیف شده 

است.

  شهرستان

ندای هرمزگان - گروه خبر  
جشنواره غذا به مناسبت بزرگداشت روز جهانی غذا، به 
همت مدیریت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی سازمان منطقه آزاد در موزه بازار قلعه شهر قشم 
با شــعار »غذا زبان مشترک تمام ملتّ هاست« برگزار 

شد.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، این جشــنواره با هدف 
توســعه، ترویج و نهادینه کردن فرهنگ اســتفاده از 
غذاهای محلی سالم در بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج 

فارس برگزار شد.
در این جشنواره غذاها و خوراکی هایی از جمله دوپیازه 
میگو، قلیه میگو، ته انداز میگو، پلو میگو، میگو پُفکی، 
کتلت میگو، میگو آب پز، میگو برشــته، حواری میگو 
مُفَلکَ، قلیه ماهی، هــوادازَردی، کباب  )اســتامبلی(، 
ماهی، ماهی کباب خُشــکه، ماهی کبــاب تَره، ماهی 
شــکم پُر، ماهی برشته، ماهی هوسُباری)کباب با تمر(، 
کتلت ماهــی، پودنی، حَواری ماهی )پلو ماهی(، کُلُمبا، 
مُطَبّقُ، مُراگیه، کَچُمبَر، برنج دیشُــو )شیره( که مردم 
ســرزمین آب و آفتاب در پخت آن مهــارت دارند در 
معرض نمایش قرار گرفته است و بازدید کنندگان می 

توانند با انواع غذاهای محلی آشنا شوند.
بریانی، هارد و هو )آرد و آب(، جُاب )کاچی(، چینگال، 
رنگینه، مَحموســه، بنُ تُو، عَسیَده، تَن مَنجَلی، خَبیسه، 
تَن تنَی، حلوای پندال)ســیب زمینی شــیرین(، رولت 
خرما، سمبوســه، نان تُموشــی، نان ریخته، نان تخم 
مرغی، نان سَتَپوری، پیشو با شیر، ارََروت)کستر پودر(، 
پیشــو، ننُ گُروس، خَمفروش، حلوا تخم مرغ، دســر 
مخلوط، دســر میوه و نخود باقــا از دیگر غذاهای به 

نمایش در آمده در این جشنواره غذا بود.
شانزدهم اکتبر برابر با 2۴ مهر ماه با هدف دستیابی به 
جهانی بدون گرسنه تا سال 2۰3۰ میادی، روز جهانی 

غذا نام گرفته است.
روز جهانی غذا، هنگامه ای اســت که ضرورت آگاهی 
بخشی درباره مصرف بهینه و مناسب مواد غذایی را به 
همگان یادآوری می کند تا ساکنان این کُره خاکی در 
اتحادی بین المللی برای دســتیابی به این هدف مهم 
دست به دست هم دهند و تغذیه سالم را در سفره های 

خود بگنجانند.
ســازمان غذا و کشــاورزی ملل متحد )فائو( امروز و 
هم زمان با روز جهانی غذا، آب را محور نام گذاری این 
روز قرار داد و شــعار آن را »آب غذاســت، آب زندگی 

است، هیچکس را محروم نکنید« اعام کرد.

 جشنواره غذا در قشم برگزار شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
سرپرســت عملیات فرماندهی انتظامی هرمزگان گفت: 
ماموران یــگان تکاوری ۱۱۷ این یگان در بازرســی از 
کوله پشــتی 2 عابر پیاده در اطراف ایســت و بازرســی 
»شــهید چغازردی« میناب بیش از هشــت کیلو و 5۰۰ 

گرم هروئین کشف کردند.
ســرهنگ مجتبی مروتی در این خصــوص اظهار کرد: 
ماموران یــگان تکاوری ۱۱۷ فرماندهــی انتظامی این 
اســتان هنگام گشــت زنی در اطراف ایست و بازرسی 
شــهید چغازردی میناب به سه عابر پیاده که در تاریکی 
شب در حال تردد بودند، مشکوک شده و به آنان دستور 

ایست دادند. 
وی ادامه داد: متهمان با مشــاهده ماموران با رها کردن 
کوله پشتی های خود و با استفاده از تاریکی شب متواری 
شــدند که با انجام اقدامات پلیسی، 2 متهم دستگیر و در 
بازرسی و پاکسازی از مسیر تردد آنان هشت کیلو و ۴۷۰ 

گرم هروئین و ۹۷3 گرم تریاک کشف شد.
سرپرســت عملیــات فرماندهــی انتظامــی هرمزگان 
خاطرنشــان کرد: عملیات پلیس برای دستگیری متهم 
متواری شــده ادامه دارد و 2 متهم دســتگیر شده نیز با 

تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی شدند.
براســاس ماده هشت قانون اصاح مبارزه با موادمخدر و 
الحاق موادی به آن،  هر کس هروئین، مرفین، کوکائین 
و دیگر مشتقات شیمیایی مرفین و کوکائین را وارد کشور 
کند، یا مبادرت به ســاخت، تولید، توزیع، صدور،  ارسال، 
خرید و فروش نماید و یا در معرض فروش قرار دهد و یا 
نگهداری، مخفی یا حمل کند با رعایت تناسب و باتوجه 
به میزان مواد تا پنج سانتی گرم، از 5۰۰ هزار ریال تا یک 
میلیون ریال جریمه نقدی و 2۰ تا 5۰ ضربه شاق، بیش 
از پنج ســانتی گرم تا یک گرم، از 2 میلیون تا ۶ میلیون 
ریال جریمه نقدی و 3۰ تا ۷۰ ضربه شاق، بیش از یک 
گرم تا چهار گرم، از هشــت میلیون تا 2۰ میلیون ریال 
جریمه نقدی و 2 تا پنج ســال حبس و 3۰ تا ۷۰ ضربه 
شاق، بیش از چهار گرم تا ۱5 گرم، از 2۰ میلیون تا ۴۰ 
میلیون ریال جریمه نقدی و پنج تا هشــت سال حبس و 
3۰ تا ۷۴ ضربه شاق، بیش از ۱5 گرم تا 3۰ گرم، از ۴۰ 
میلیون تا ۶۰ میلیون ریال جریمه نقدی و ۱۰ تا ۱5 سال 
حبس و 3۰ تا ۷۴ ضربه شاق و بیش از 3۰ گرم، اعدام 
و مصادره اموال به اســتثناء هزینه تامین زندگی متعارف 

برای خانواده محکوم مجازات می شود.

بیش از 8 کیلوگرم هروئین 
از عابران پیاده در ایستگاه 
چغازردی میناب کشف شد

  حوادث

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد کیش با اشــاره 
بــه نقش جــذب ســرمایه گــذاری خارجی در 
توســعه، گفت: به دنبال ارتباط گیری با سرمایه 
گــذاران ایرانی مقیم خــارج و بهره مندی از این 
 ظرفیت جهت جذب ســرمایه گذاری در کشــور 

هستیم.
به گزارش ایرنا، رحیم ســرهنگی با بیان اینکه، 
بهره منــدی از تمامی ظرفیت ها برای توســعه 
ســرمایه گذاری در دســتور کار قرار دارد، اظهار 
کــرد: با حضور در نمایشــگاه های بیــن المللی، 
ســرمایه گذاران راغب به حضــور در منطقه آزاد 
کیش شناســایی و ارتباط گیری لازم برای جذب 

سرمایه گذاری خارجی انجام شد.
وی ادامه داد: در نمایشــگاه چین و ارمنســتان، 
ظرفیت های ســرمایه گــذاری در کیش در قالب 

بســته های ســرمایه گذاری ارائه شــد که مورد 
استقبال قرار گرفت.

مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد کیش در رابطه 
با دســتاوردهای حضور در نمایشــگاه های بین 
المللــی، بیان کــرد: پس از حضور چشــم گیر 
ســازمان منطقــه آزاد کیش در نمایشــگاه های 
بیــن المللی و انعقــاد تفاهم نامه هــای مختلف 

همکاری، ســرمایه گذار چینی به ایران آمد و در 
قالب تفاهم نامه های به امضا رسیده در نمایشگاه 
 CIFIT2۰23، جلسه ای مشــترک با او برگزار

شد.
وی ادامه داد: در این نشست مشترک مباحثی در 
رابطه با ســرمایه گذاری در حوزه جذب گردشگر 
و فــن آوری اطاعات مطرح و مورد مذاکره قرار 
گرفت؛ آنان معتقــد بودند که موقعیت جغرافیایی 
و زیرساخت های کردشگری کیش، می تواند یک 
ظرفیت بی نظیر برای هوشمند سازی این جزیره 

باشد.
»ســرهنگی« با بیان اینکه برنامــه ریزی برای 
اســتفاده از ظرفیت ســرمایه گذاری کشورهای 
دوســت در دســتور کار قــرار دارد، گفــت: در 
تاشــیم تا از قدرت دیپلماســی دولت و احیای 

روابــط بیــن المللــی، نهایــت بهره بــرداری 
 در جــذب ســرمایه گــذاری خارجی را داشــته 

باشیم.
پــس از احیــای روابــط خارجی توســط دولت 
سیزدهم و گره نزدن روابط بین المللی به ارتباط 
با غــرب،   حوزه دیپلماســی اقتصادی جمهوری 
اســامی ایران به طور چشم گیری فعال تر شده 
و همیــن موضوع عاقه مندی ســرمایه گذاران 
 خارجی برای حضــور در ایران را دو چندان کرده

است.
به نظر می رسد،   تفکر حاکم بر مدیریت سازمان 
منطقه آزاد کیش در جذب ســرمایه گذار خارجی 
سبب شده اســت تا این جزیره زیبای مرجانی در 
اجرای تفاهم نامه  25 ســاله چیــن و ایران نقش 

کلیدی ایفا کند.

»کیش« از ظرفیت ایرانیان مقیم خارج در جذب سرمایه گذار بهره مند می شود 



خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر 
معــاون دریایی اداره کل بنادر و دریانــوردی هرمزگان از 
نجات جان ســه صیاد مضطر پس از چهار ســاعت تلاش 

مداوم در 35 مایلی جنوب جزیره کیش خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، اسماعیل مکی زاده با اشاره به 
نجات جان ســه صیاد مضطر در آب های کیش افزود: این 
صیادان که به علت نقص فنی موتور به مدت 12 ســاعت 
بر روی دریا سرگردان شده بودند با تلاش ناجی 1۶)مرکز 
جستجو و نجات دریایی( استان نجات و به آغوش خانواده 

بازگشتند.
وی در تشــریح جزئیــات این عملیات جســتجو و نجات 
بیان کرد: روز گذشته ســه صیاد در غرب هرمزگان برای 
صید عازم دریا شــده که به دلیل نقــص فنی در موتور و 
نبود ارتباط تلفنی و رادیویی با منطقه، 12 ســاعت در دریا 

سرگردان بودند .
وی ادامه داد: به دنبال طولانی شــدن حضور صیادان در 
دریا و نبود ارتباط تلفنی، خانواده این صیادان مفقود شــده 
موضوع را به مرکز جســتجو و نجــات دریایی هرمزگان 

اطلاع می دهند. 
مکی زاده خاطرنشــان کرد: پــس از دریافت خبر مفقودی 
بلافاصله ناجی 1۶ از جزیره کیش عملیات جستجو و نجات 
را آغاز و در یک پایش چهارساعته موفق به یافتن سه صیاد 

مفقود شده و یدک کردن قایق آن ها شدند. 
بــه گفته معــاون دریایــی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان؛ صیادان در ســلامت کامل توسط ناجی 1۶ به 

بندر بندر چارک منتقل شدند.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل دامپزشــکی هرمزگان گفت: 3۰ تُن فرآورده خام 
دامی فاسد طی یکسال گذشته )از مهرماه 1۴۰1 تا مهرماه 
امسال( از چرخه بازار و مصرف انسانی در این استان حذف 

شد.
بــه گزارش ندای هرمزگان، مصطفی فخرآبادی با اشــاره 
به اینکه حوزه دامپزشــکی همه تلاش خود را برای تامین 
امنیت غذایی و مبارزه با بیماری های مشترک انسان و دام 
انجام می دهد، افزود: در یکسال گذشته 1۰۹ هزار آزمایش 

از فرآورده های خام دامی در استان انجام شد.
وی بیان کــرد: همچنین در قرنطینه بندر شــهید رجایی 
نیز از 53۰ هــزار تُن فرآورده های خام دامی نمونه برداری 

بهداشتی انجام شد.
مدیرکل دامپزشــکی هرمزگان، بااشــاره به ترانزیت بیش 
از 1۴ هزار تــن انواع فرآورده خام دامی از اســتان اظهار 
کــرد: این میزان فرآورده دامی پس از بازدید و نظارت های 
بهداشــتی در بدو ورود به اسکله شهید رجایی بندرعباس، 
گواهی بهداشــتی برای آن ها صادر و به کشورهای مقصد 

ترانزیت شد.
فخرآبادی ادامه داد: از مهر پارسال تا مهر امسال همچنین 
5۴ تن انواع آبزیــان و فرآورده شــیلاتی از هرمزگان به 
مقصد 22 کشور از جمله کشــورهای حاشیه خلیج فارس، 
روســیه، چین و اتحادیه اروپا صادر شد که عمده آن ماهی 

و میگو پرورشی بوده است.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیر جذب ســرمایه گذاری و بازاریابی سازمان منطقه آزاد 
قشــم از صدور و تمدید یکهزار و 531 فقره مجوز فعالیت 
اقتصادی در ۶ ماهه نخســت ســال جاری در این منطقه 

خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، ســید مسعود آل عبایی اظهار 
کرد: از ابتدای سال جاری تعداد ۴3۷ مجوز سرمایه گذاری 
در حوزه های صنعتی، بازرگانی، خدماتی و پیمانکاری برای 
فعالان اقتصادی متقاضی در منطقه آزاد قشــم صادر شده 

است.
وی ادامــه داد: از ایــن تعداد مجوزهای صادر شــده، ۷۹ 
مورد مربوط به بخش صنعتی، 1۹۶ مورد مرتبط به بخش 
خدماتــی و پیمانکاری و 1۶2 فقره مربوط به حوزه تجارت 

و بازرگانی است.
مدیر جذب ســرمایه گذاری و بازاریابی سازمان منطقه آزاد 
قشم با بیان اینکه در این مدت یکهزار و ۹۴ فقره مجوز نیز 
در حوزه های مختلف اقتصادی در منطقه آزاد قشــم تمدید 
شــده اســت، افزود: از این تعداد 15۸ فقره مجوز در حوزه 
صنعت، ۴۶۰ مجوز مرتبط با بخش خدماتی و گردشــگری 
و ۴۷۶ فقره مجوز در حوزه تجارت برای فعالان اقتصادی 

است.
آل عبایی توضیح داد: تعداد مجوزهای سرمایه گذاری صادر 
و تمدید شــده از ابتدای سال جاری نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته به ترتیب بیش از 35 و 22 درصد رشد دارد.
وی اضافــه کرد: فعــالان اقتصادی بــرای برخورداری از 
معافیت های مالیاتی مرتبط با فعالیت در منطقه آزاد قشــم 

باید در زمان مقرر برای تمدید مجوز خود اقدام کنند.

محمد میــرزاده فعال اجتماعی شهرســتان حاجی آباد 
خواهان قاطعیت و جدیت استانداری هرمزگان در تعیین 
حدود مرزی مورد مناقشــه بیــن هرمزگان و کرمان در 

منطقه کوهشاه احمدی شد .
به گفته میرزاده ،اهالی روســتاهای  کوهشــاه احمدی 
همچنان اصرار بر معدن داری دارند، اما شــرایط مبهم 
حدود مرزی دو اســتان کرمــان و هرمزگان وضعیت را 

بغرنج کرده است. 
حکایت اختلافــات طولانی  اهالی بومی روســتاهای 
کوهشــاه احمدی از توابع شهرستان حاجی آباد با معدن 
داران بخش خصوصی بیش از یک دهه اســت که ادامه 

دارد. 
عشایر بومی این منطقه با تشکیل شرکت تعاونی علاقه 
مند به معدن داری هســتند،  حتی دوســتی اســتاندار 
هرمزگان نیز سال قبل با این رویه به شرط تعیین حدود 
معدنی که در حوالی روستای چالغان و چاه بنه واقع است 
موافقت کرده اســت، اما طبق نقشه کادستری بخشی از 
این معدن بزرگ منگنز در اســتان کرمان واقع است و 

همین امر باعث بروز اختلاف شده است. 
این معدن محلی یک دهه قبل توسط پدر محمد میرزاده  
به ثبت رسیده و مورد توجه شرکت ایمیدرو با پشتیبانی 
استان کرمان قرار گرفته است، اما برخی از اهالی از این 
وضعیت گلایه داشته و خواهان این هستند که بخشی از 
معدن توسط شرکت تعاونی خودشان مورد بهره برداری 

قرار گیرد .
اهالی معتقدند نقشــه کادستری دســتکاری شده و این 
معدن در اســتان هرمزگان قرار دارد آنهــا با اذعان به 
اینکه همه امور دولتی روســتاهای کوهشــاه احمدی از 
طریق اســتان هرمزگان انجام می شود، خواهان تعیین 

تکلیف این وضعیت بغرنج هستند .
طبــق گفته یکــی از اهالی به ســبب همین اختلافات 
چندی قبل نیروهای پلیس شهرســتان ارزوئیه اســتان 
کرمان اقدام به بازداشــت دو نفر از اهالی کرده اند، این 
در حالی است که به گفته آنها باید این موضوع از طریق 

پلیس و دادگستری استان هرمزگا.ن پیگیری می شد. 
بــه گفته مردم محلی بــا توجه بــه محرومیت منطقه 
کوهشاه احمدی و فقری که در منطقه حاکم است بسیار 
شایســته اســت که مردم بومی حداقل بتوانند خودشان 

اختیار یک معدن را به عهده داشته باشند .
آنهــا معتقدند برای جلوگیــری از این تنش و اختلافات 
مسئولان استان، بهتر است اولویتی در تعیین تکلیف این 
شرایط گذاشته و با نیات بهتر شدن معاش مردم محلی 
پیگیری جدی تری در تعیین تکلیف این اختلافات انجام 

دهند. 
در همین پیوند پیگیری های انجام شده نشان می دهد 
اخیرا  با حضور مســئولان دو استان در محل درباره این 

اختلاف مرزی اقداماتی انجام  شده است .
امــا به گفته منابع محلی ظاهراً از ســوی اســتانداری 
هرمزگان چندان این موضوع بــه جدیت پیگیری نمی 
شود و هنوز نتیجه ای از آن نشست حاصل نشده است. 
برخی از اهالی معتقدند اگر استانداری هرمزگان جدیت و 
قاطعیت نشان دهد به طور قطع مشکل اختلافات مرزی 

دو استان حل خواهد شد .
ســاکنان محلی می گویند اگر مرز بندی مشخص شود، 
شــرکت ایمیدرو مجری طرح های معدنی مجبور است 
برداشت از معادن منطقه را با مشارکت مردم انجام دهد 
و حالا این شــائبه مطرح شــده که  شاید تعلل صورت 
گرفته ریشــه در نفوذ معدن داران داشته باشد، چون با 
مشــخص شدن مرزی بندی بین دو استان عملا بخش 
بزرگی از برداشــت معدن به صورت مشارکتی با مردم 

منطقه صورت خواهد گرفت .
قابل ذکر اســت که طبق رصدهای صورت گرفته مردم 
روستاهای کوهشــاه احمدی با وجود سالها محرومیت 
و امکانات بهتر در بخش ســوغان و شهرستان ارزوئیه 
کرمان  باز هم حاضر نیســتند جزیی از این استان شوند 
و به سبب اشتراکات فرهنگی و تاریخی همچنان بشدت 

به استان هرمزگان علاقه مند هستند. 
همچنین  اهالی روستاهای کوهشاه احمدی تمایل دارند 
پیگیــری های قضایی این منطقه تا زمان تعیین تکلیف 
توسط مسئولان قضایی شهرستان حاجی آباد در استان 

هرمزگان انجام شود.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست شهرستان جاسک 
گفت: ماموران حفاظت محیط زیست شهرستان جاسک 

یک شکارچی زنده گیری پرندگان را دستگیر کردند.
به گزارش نــدای هرمزگان، ابراهیم رحیمی با اشــاره 
به قــرار گیری در فصل کواخی )زنــده گیری پرندگان 
شــکاری( اظهار کرد: یک متخلف زنده گیری پرندگان 
شــکاری دســتگیر و ادوات زنده گیری پرندگان کشف 
و ضبط شــد.  وی گفت: پرونده ایــن متخلف در حال 

گذراندن مراحل قانونی است.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست شهرستان جاسک 
از شهروندان خواست در صورت مشاهده هر گونه تخلف 
و یا تخریب زیســت محیطی از طریق تماس با سامانه 
15۴۰ به نزدیکترین اداره و یا پاسگاه محیط بانی اطلاع 

دهند. 

    هرمزگان
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اختلاف مرزی هرمزگان و کرمان کی 
حل می شود؟ 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست جاسک اعلام کرد:

دستگیری شکارچی پرندگان در جاسک
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روزنامه نگار

   حوادث 
    

 یادداشت
    

مدیرکل دامپزشکی هرمزگان:

۳۰ تنُ فرآورده خام دامی فاسد از 
چرخه مصرف در هرمزگان خارج شد

نجات سه صیاد چارکی بعد از 12 
ساعت سرگردانی بر روی دریا

1۵۳1 مجوز سرمایه گذاری در منطقه 
آزاد قشم صادر و تمدید شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
بــه مناســبت روز ملی کودک، عصــر امروز آییــن افتتاح 
اولین باغ وحــش مصنوعــی حیوانات آفریقایی )ســاوانا( 
 بــا حضــور مســئولین و اســتقبال پرشــور مــردم انجام 

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی نوبانی شهردار بندرعباس 
در این مراســم ضمن خوش آمدگویی و خیر مقدم به حضار 
گفــت: اولین پارک موضوعی و باغ وحش مصنوعی شــهر 
بندرعباس به مســاحت یک هکتار شامل مجسمه ۶۴ گونه 
از حیوانات مناطق گرمسیری آفریقا)ساوانا( در بوستان شهید 
دباغیان و مجاورت پارک گلها با هدف آموزشــی و تفریحی 
و گردشــگری و با حمایت اعضای محترم شورای اسلامی 
شــهر احداث و بهره برداری شــد که مدت زمان اجرای آن 

۸ ماه بوده است.
وی در ادامه سخنان خود فلسفه ایجاد این پارک را، »نه« به 
باغ وحــش طبیعی ذکر کرد و افزود: نگهداری حیات وحش 
در قفس کار اخلاقی و پســندیده ای نبوده و مخالف حقوق 
حیوانات اســت، ضمن اینکه نگهداری حیوانات در شــرایط 
آب و هوایی بندرعباس ممکن اســت ســبب تلف شدن و 
از بیــن رفتن این گونه های ارزشــمند جانوری گردد. لذا با 

رایزنی های انجام شده بر آن شدیم از تمثال این گونه ها در 
اندازه واقعی در پارک استفاده کنیم تا ضمن آشنایی همه به 
خصوص کودکان با این گونه های ارزشمند، امکان گردش 

و تفریح شهروندان مهیا شود.
وی ضمن ابراز خرســندی از اینکه افتتاح پارک با استقبال و 
خشنودی جمع کثیری از شهروندان روبرو شده خاطر نشان 
کرد: شهرداری بندرعباس افتتاح، بهره برداری و کلنگ زنی 
پروژه های بسیاری را تا پایان سال جاری در دستور کار قرار 
داده که مشارکت شــهروندان در حفظ و نگهداری امکانات 
فراهم شــده می تواند انرژی بخش ادامه راه باشد و اجرای 

این امور را میسرتر سازد.

نوبانی در پایان ســخنان خود از زحمات تمام مســئولین و 
افرادی که با تلاش شبانه روزی خود در ساخت چنین محیط 
زیبایی نقش داشــتند تشــکر و قدردانی نمود و برای ایشان 

آرزوی توفیق کرد.
فریده عامری عضو شــورای اسلامی شــهر بندرعباس به 
نمایندگی از ســایر اعضا در ســخنان خود پس از خیر مقدم 
و خوش آمدگویی به مســئولین و شــهروندان، از شهرداری 
بندرعبــاس به خصوص منطقه 3 شــهرداری برای ابتکار و 
خلاقیــت در فراهم نمــودن چنین پارک زیبایــی، با ایجاد 
مجســمه هایی با ابعاد و اندازه واقعی حیوانات و نیز فراهم 
آمدن امکان استفاده آموزشی و تفریحی رایگان شهروندان، 

تشکر و قدردانی کرد.
وی در پایان با اشــاره به استقبال بی نظیر مردم برای افتتاح 
اولین آبنمای خشــک موزیکال  آزادشــهر در سال گذشته 
افزود: شهرداری بندرعباس در نظر دارد هر هفته یک پروژه 
را افتتاح، بهره برداری یا کلنگ زنی نماید و به زودی دومین 
آبنمای کف خشک موزیکال نیز برای رفاه بیشتر شهروندان 
احداث خواهد شــد و شورای اسلامی شهر نیز حمایت های 
لازم را در این امور به کار خواهند بســت چرا که هدف همه 
مسئولین ایجاد نشاط، شادی و سرزندگی برای خانواده ها و 

شهروندان عزیز است.
شایان ذکر اســت، درپایان مراســم افتتاحیه با برنامه های 
شــاد و متنوع برای کودکان و بزرگسالان، با اهدای لوح از 
 مدیر شهرداری منطقه 3 و ســایر مسئولین ذیربط قدردانی

شد.

هرمزگان با زلزله های پی در پی ملتهب شد؛

تکانه های ناتمام دیروز

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل اموال تملیکی هرمزگان گفت: 113 
ردیف کالا به ارزش پنج هزار و ۶5۰ میلیارد 

ریال در این استان به مزایده گذاشته شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی فتحی با 
اشــاره به اینکه این کالاها در مزایده 5۸1 
سازمان اموال تملیکی بر روی سامانه ستاد 
ایران بارگذاری شده است، افزود: این مزایده 
شــامل 113 ردیــف کالا بوده کــه امکان 
بازدید از آن ها از 2۴ تــا 2۹ مهر با مراجعه 
به اداره کل امــوال تملیکی هرمزگان فراهم 

است.
وی ادامــه داد: ماشــین آلات راهســازی 
و معدنــی همچــون بیل مکانیکــی، لودر، 
دامپتــراک، دامپتراک کاترپیلار، آســفالت 
بیل  لودرکاترپیــلار و  لیفتــراک،  تــراش،  
مکانیکی در این مرحله به مزایده گذاشــته 

شده است.
مدیرکل اموال تملیکی هرمزگان یادآورشد: 
مزایده شماره 5۸۰ مختص هرمزگان که از 

2۰ مهر آغاز شــده تا 25 مهر ادامه می یابد، 
ارزش کالاهای این مزایده ۹۸۰ میلیارد ریال 

است.
فتحی اضافه کرد: شرکت کنندگان در مزایده 
باید گواهی امضا الکترونیک)توکن( داشــته 
باشــند یا برای ثبت نــام و دریافت گواهی 
امضــا الکترونیــک )توکن( بــه دفاتر ثبت 
اسناد رســمی در سراسر کشور مراجعه کنند 
و توجه داشته باشند بـرگزاری مزایـده صرفا 
از طریق سامانه مـــزایده الکترونیک دولت 
 eauc.setadiran.ir اینترنتی  آدرس  به 

است.
مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
پیشنـــهاد  ارائه  هرمزگان خاطرنشان کرد: 
قیمت نیز از همین طـریق انـجام می شود، 
لذا همه شرکت کنندگان در مزایده می توانند 
بــا مراجعه به آدرس اینترنتی یادشــده و با 
اســتفاده از امضا الکترونیک نسبت به ثبت 

پیشنهاد اقدام کنند.
وی اضافــه کرد: داشــتن کد ملــی برای 

اشــخاص حقیقــی و کد اقتصــادی برای 
اشــخاص حقوقی به همراه شــماره حساب 
قابــل اســتفاده از طریــق اینترنت جهت 
متقاضیان شــرکت در مزایــده الزامی بوده 
و بازدیــد از کالاهای مطرح شــده، در همه 
روزهای هفته از ســاعت هشت صبح تا 1۴ 

ظهر امکان پذیر است.
در راستای سیاست دولت سیزدهم در تعیین 
تکلیف کالاهای متروکه، درپی گزارشــاتی 
درباره انباشت بیش از 25 هزار کانتینر حاوی 
کالاهای وارداتی مختلف در گمرکات شهید 
رجایی و شــهید باهنر، محمد مخبر معاون 

اول رئیس جمهور 1۶ شــهریور به اســتان 
هرمزگان سفر کرد.

درپی این بازدیدها در تاریخ 1۸ شهریورماه 
دستور برای تعیین تکلیف کالاهای رسوبی 
گمرکات به ویژه بندر شــهید رجایی از سوی 
معاون اول رئیس جمهور به رییس سازمان 
اســتاندارد و رییس ســازمان جمع آوری و 
فروش امــوال تملیکی و رییس ســازمان 
توسعه و تجارت صادر شــد تا برنامه ریزی 
لازم را برای ترخیص کالاهای رســوبی از 
گمرکات شــهید باهنر و شهید رجایی انجام 

دهند.
درپی ماموریت معــاون اول رئیس جمهور، 
باتوجــه به حجم بســیار بــالای کالاهای 
متروکــه در بندر شــهید رجایی، ســازمان 
جمــع آوری و فروش امــوال تملیکی طی 
اقدامی جهادی، کارشناسان خبره خود از 13 
اداره کل خود را به استان هرمزگان فراخواند 
تا در بندر شــهید رجایی مستقر و نسبت به 

تعیین تکلیف این کالاها اقدام کنند

پنج  هزار و ۶۵۰ میلیارد ریال کالا در هرمزگان به مزایده گذاشته شد

شرکت پالایش نفت لاوان درنظردارد  طراحی، خرید، نصب و اجرا و راه انداری کوره های 
H-1۰1 و H-12۰۰ را از طریق مناقصه عمومی  همزمان با ارزیابی )یکپارچه( به شرکت 

های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.
لذا از متقاضیانی که دارای شرایط زیر می باشند دعوت می گردد تا نسبت به دریافت اسناد 
، پیگیری و اقدام مطابق مراحل ذکز شــده در  دفترچه مناقصه و بارگذاری پاکات پیشنهاد 

در سامانه ستاد ایران اقدام نمایند.
مناقصه گر می بایســت متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 
از کالای ایرانی طی بخشــنامه شماره 3۰2۰۶ مورخ ۹۸/۰3/15 ریاست محترم جمهوری و 
بخشنامه شــماره 3۶۴/1۹۰۹1 مورخ ۹۸/۰3/12 مجلس شورای اسلامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است.
الف : شرایط انجام کار

1- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار
2- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

3- دارا بودن شخصیت حقوقی
۴- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد

5- دارای حداقل رتبه 2 پیمانکاری نفت و گاز ) با زیر شــاخه تعمیر نگهداری، تاسیســات 
فرآیندی، خطوط لوله و نفت و گاز( و یا دارای سابقه کاری مرتبط در زمینه طراحی، ساخت 

و نصب کوره های فرآیندی پالایشگاهی و پتروشیمی
۶- دارای گواهی صلاحیت معتبر ایمنی از وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی

ب : مدارک مورد نیاز
)www.setadiran.ir( اعلام آمادگی و بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران

1- پاکت ارزیابی کیفی : شــامل روزمه و مدارک مربوطه مطابق دســتورالعمل بارگذاری 
مدارک ارزیابی کیفی پیوســت اسناد مناقصه به صورت منظم و دسته بندی شده و در پوشه 

های مجزا
2- پاکت الف: ضمانت نامه بانکی به مبلغ درج شــده در آگهی مناقصه و شرایط مندرج در 

دفترچه مناقصه
3- پاکت ب: اسناد فنی پیوست مناقصه و پیشنهاد فنی بازرگانی مطابق شرایط اعلام شده 

در دفترچه مناقصه
۴- پاکت ج: پیشنهاد مالی

تذکر: به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای مغایرت و همچنین مدارکی که بعد 
از مهلت مقرر ارسال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر داده نخواهد شد.

نظر به اهمیت موضوع ،شــرکت پالایش نفت لاوان حســب مدارک و مستندات ارائه شده 
نسبت به تایید و یا رد صلاحیت هر یک از شرکت های متقاضی بر اساس قوانین و مقررات 
مختار بوده و مناقصه گر از این بابت حق هر گونه اعتراضی را از خود ســلب و ســاقط می 

نماید.
- دریافت اسناد و بارگزاری مدارک مطابق مواعد زمانی درج شده در آگهی مناقصه و سامانه 

ستاد ایران الزامی می باشد.
-  در صورت هر گونه تمدید مهلت های زمانی، مراتب متعاقبا از طریق ســامانه ستاد ایران 

اطلاع رسانی می گردد.
www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشــهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک 
۰، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:۷۹153-1۹۷۴۴ 

تلفــن:۰۷13۸31۸۸۸1 داخلی )1۴۷-1۴۸( و ۰۷13۸1۷3۴3۰ - ۰۷۶۹1۰۹1۰۸1، فاکس 
Lavantenders@lorc.ir : 3۸31۸۸۸2 ) ۰۷1( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل

 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

RLP-۰22۳۰429۵۶-LA تقاضای شماره H-12۰۰ و H-1۰1 طراحی، خرید، نصب و اجرا و راه اندازی کوره های

)مجوز شماره 5315۶۷۸3(-)میزان سپرده-  ۸۴,۷۴5,۸۶۰,۰۰۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2۰۰2۰۹3۷۶۹۰۰۰2۷۴ (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1۴۰2/۰۷/23، مهلت دریافت اسناد: 1۴۰2/۰۷/3۰،  مهلت ارسال پاکت های پیشنهاد )بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1۴۰2/۰۹/۰1، 

زمان بازگشایی پاکت ها:  1۴۰2/۰۹/۰۷

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس اداره حفاظت محیط  زیســت رودان 
گفت: یک قلاده خرس سیاه آسیایی به بانوی 
۷۰ســاله در مراتع روستای بشکاردان بخش 
رودخانه این شهرستان حمله و آن را مصدوم 

کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، ناظر دهقانی رئیس 
اداره حفاظت محیط زیست رودان امروز اظهار 

کرد: یک قلاده خرس سیاه آسیایی به بانوی 
۷۰ســاله در مراتع روستای بشکاردان بخش 
 رودخانه این شهرستان حمله و آن را مصدوم 

کرد.
این بانو در حال چراندن دام خود در نزدیکی 
منزل مســکونی اش بود که با حمله خرس 

روبرو شد.
براثر حمله خرس، بانوی رودانی از ناحیه سر 

و دست  آســیب دیده است و اکنون این بانو 
با حال عمومی رضایت بخش، در بیمارستان 
علی ابن ابیطالب شهرســتان رودان بستری 

است.
مناطــق پراکنش خــرس ســیاه بلوچی در 
هرمزگان از شهرســتان های شــرقی شامل 
رودان، بشــاگرد و میناب تــا منطقه حفاظت 
شــده باز در غرب اســتان و نیــز ارتفاعات 

شهرســتان حاجی آباد در شــمال هرمزگان 
است. هجوم خرس  سیاه  آسیایی به بانوی ۷۰ساله رودانی



فرهنگ

 
ســه عنوان جدید از مجموعه کتاب های کوچک مدیریت با 
ترجمه فرشــید عبدی توسط انتشارات پویش مدام منتشر و 

راهی بازار نشر شد.
به گزارش خبرنگار مهر، ســه کتاب »مربیگری پیشــرفته«، 
»مدیریت ارتباط با مشــتری« و »رفتار سیاسی در سازمان« 
به تازگی با ترجمه فرشــید عبدی توســط انتشارات پویش 
مدام منتشــر و راهی بازار نشر شده اند. این کتاب ها، عناوین 
مجموعه کتاب های کوچک مدیریت هســتند که این ناشــر 

چاپ می کند.
فرشــید عبدی مترجم این سه کتاب استاد دانشگاه، مشاور، 
نویســنده و پژوهشــگر در زمینه مدیریت ارتباط با مشتری 
است. او سالهاست به مدیران ارشد و سازمان ها برای استقرار 
مؤثر سیســتم مدیری ارتباط با مشــتری )CRM( مشاوره 
می دهد. به عنوان استاد دانشگاه و مشاور ۲۹ سال سابقه کار 
دارد و تا کنون ۴۰ کتاب و نزدیک به ۱۰۰ مقاله توسط وی 
منتشــر شده است. او مؤسس مرکز دانش مدیریت ارتباط با 
مشــتری )مدام( مرجع تخصصی آموزشی CRM در ایران 

است.
کتاب راهنمای رفتار سیاسی در سازمان

کتاب رفتار سیاســی در سازمان خودآموزی سرشار از نکات، 
ابزارها و تکنیک های افزایش هوش سیاســی و ایجاد یک 
محیط کاری مثبت اســت که در آن همــه باهم همکاری 

می کنند.
این کتاب نوشــته دیوید بن کرافت - ترنر و ترجمه فرشید 
عبدی در شش فصل منتشر شده است که می توان به مقدمه 
و مترجم، فصل اول با عنوان شما جز کدام دسته از حیوانات 
سیاســی هســتید؟، فصل دوم با عنوان توسعه مهارت های 
هوش سیاسی، فصل سوم با عنوان ابزارهای هوش سیاسی، 
فصل چهارم با عنوان ســازمان من چقدر سیاســی است؟، 
فصل پنجم با عنوان برداشــت های سیاسی و فصل ششم با 

عنوان ایجاد برنامه جامع شخصی اشاره کرد.
کتاب رفتار سیاســی در سازمان خودآموزی نوشته دیوید بن 
کرافت - ترنر و ترجمه فرشید عبدی در ۱۱۲ صفحه توسط 

انتشارات پویش مدام منتشر شده است.
کتاب راهنمای مربیگری پیشرفته

کتاب مربیگری پیشرفته خودآموزی سرشار از نکات، ابزارها 
و تکنیک هــای افزایش دهنده مهارت های مربیگری شــما 

است.
این کتاب نوشته لین والی و ترجمه فرشید عبدی است که در 
پنج مرحله منتشــر شده است که می توان به مقدمه مترجم، 
مقدمه، فضا: یک مدل پنج بخشی برای مربیان؛ مرحله اول: 
خــود و مفهوم خود؛ مرحله دوم: مکان مناســب مربیگری؛ 
مرحله ســوم: توجه بــه مراجع؛ مرحله چهارم: ســبک های 
مربیگــری؛ مرحله پنج: اصول اخلاقی در مربیگری اشــاره 

کرد.
در بخش مقدمه مترجم موضوع اصلی مربیگری، این کتاب 
به چه پرســش هایی پاســخ می دهد؟؛ این کتاب برای چه 
کســانی مفید است؟؛ این کتاب برای چه کسانی مفید است 
و کلام آخر و در بخش مقدمه اهداف این کتاب راهنما، این 
کتاب برای چه کســانی است؟ چگونه این کتاب نوشته شد؟ 

تبیین شده است.
همچنین در بخش فضا: یک مدل ۵ بخشــی برای مربیان 
تبیین شده اســت که می توان به مرحله اول: خود و مفهوم 
خود، مرحله دوم: مکان مناسب مربیگری، مرحله سوم: توجه 
به مراجع، مرحله چهارم: سبک های مربیگری و مرحله پنجم 

اصول اخلاقی در مربیگری اشاره کرد.
در مرحله اول شــناخت خود، چگونه شــناخت خود به روند 
مربیگری کمک می کند؟ خودآگاهی، داشــتن خودباوری به 
عنوان یک مربی، مدلی برای کشف خود، چگونه سبک های 
یادگیری بــه مربیگری شــما کمک می کنــد؟، مربیگری 
همدلانــه، ذهن آگاهــی، تمرین: خلق تصویــری از حال، 
نتیجه، در مرحله دوم ملاقات اول، مکان های مناسب جهت 
برگزاری جلسات مربیگری، زمان و مکان مناسب، ترجیحات 
شخصی، زمانی که مربیگری رو در رو نیست، فضاهای آزاد 
عالی جهت برگزاری جلسات مربیگری، تمرین: تغییر محیط، 
مکان های جایگزین، پاســخ های داده شــده به ارزیابی ها، 
نتیجه؛ در مرحله ســوم توجه به آنچه ارائه می دهید، آمادگی 
ذهن آگاهانه، زبان صریح و مدل ســازی نمادین، آیا جای 
شنوندگان راحت اســت، چک کردن با مراجع، خوب گوش 
کردن، تمرکز روی پرســش ها نه پاســخ ها، پرســش های 
تغییــر برانگیز و قوی، مقابله با ســکوت، هوش محاوره ای 
)CiQ(، احساسی شدن، تمرین: تغییر حالت، پاسخ مربیان 
به نظرســنجی، نتیجه، در مرحله چهارم آنچه شما با خود به 
مربیگری می آورید، آفرینش یک حضور مربیگرانه، بســتن 
قرارداد، رابطه هم - مربیگری چگونه است؟ دستورالعمل ها، 
تعییــن هدف، تمــام مدل های مهم مربیگری، اســتفاده از 
ابزارهــای کمکی در مربیگری VARK، زمان خداحافظی، 
تمریــن: ســاعت های بیشــتر، ترجمــه و در مرحله پنجم: 
اصول اخلاقی در مربیگری، چارچوب اخلاقی شــما، تبادل 
اطلاعات، یادداشت برداری، ایجاد فضا برای سیستم ارزشی 
در مراجع، اصول اخلاقی و اســتانداردهای حرفه ای، فرآیند 
حامی گری، مربیگری درون سازمان، ارزیابی محدودیت ها، 
نظارت بر مربیگری )ســر مربیگــری(، تمرین: صدور بیانیه 

مأموریت و نتیجه تبیین شده است.
نقطه درخشــان کتاب، ایجاد رابطه مؤثر با مراجع به کمک 
انتخاب ســبک مربیگری مؤثر است. رعایت اخلاقیات حفظ 
اسرار و توجه به اســتانداردهای حرفه ای مربیگری موضوع 
دیگری اســت که نویســنده به آن پرداخته است. در نهایت 
هم مواردی نظیر توجه به حامیان و مربیان درون ســازمانی 
اشاره شده است. منابع تکمیلی برای مطالعه بیشتر هم توسط 

نویسنده معرفی شده است.
کتاب مربیگری پیشرفته نوشــته لین والی و ترجمه فرشید 
عبدی در ۱۱۰ صفحه توسط انتشارات پیدایش مدام منتشر 

شده است.

ســید احمد خان از شــاهزادگان صفوی بود که با هجوم 
افاغنه به اصفهان  بر ضد آنها شورش کرد و توانست بعد 
از چند جنگ بر مناطقی از جنوب فارس و کرمان تســلط 
پیدا کند او به همراه یک قشــون از کرمان به شیراز رفت 
تا افغانها را از این شهر اخراج کند اما شکست خورد از این 
رو بعد از چندی دربدری و بی محلی نادر که در خراســان 
بود به بندرعباس رفت و این شــهر ساحلی را تسخیر کرد 
در این زمان به دســتور اشرف افغان قوای زیادی به عزم 
جنگ دفع شورش این شاهزاده راهی جنوب ایران شدند .

در حالي که شــایعات حملــه ي افاغنه همچنان در صدر 
همه ي خبرها بود، ســیداحمدخان از هلندي ها تقاضاي 
همراهي بیشتر نمود و از جمله از آن ها خواست در صورت 
حمله ي افاغنه به او یاري رسانند و در صورت شکستِ وي 
براي رفتنش به هرمز یا جاي امن دیگري کشتي شرکت 
را به او اجاره دهند. هلندي ها نیز فقط به قول شــفاهي 
مبني بر مســاعدت در برابرحمله افاغنه اکتفا کرده و از در 
اختیار نهادن کشتي شرکت عذرخواهي کردند  و نماینده 
ي خان را به سوي انگلیسي ها حواله نمودند. او نیز اظهار 
داشت: » انگلیسیان هرچه خواسته ایم به ما کمک کرده 
اند اما هر درخواســتي که از هلندیان داشته ایم با امتناع 
روبرو شــده است «  با چنین پاســخي بازهم هلندیان به 
اظهار تأســف از عدم امکان کمــک اکتفا نمودند. همین 
اظهار تأسف درباره ي درخواست علیق و علوفه نیز تکرار 
شد  این اظهار تأسف ها البته دردسرهایي را براي هلندي 
ها آفرید که نمونه ي آن تخریب مقبره هاي هلندي ها به 
بهانه ي توسعه ي حصار و توقیف کشتي هاي محلي بود 
 که از جانب آنان براي تهیه ي هیزم و چوب فرستاده شده

بودند .
ســیداحمدخان تقاضاهاي دیگري نظیــر دریافت دوازده 
قطعه شــمعدان ســیمین به صورت وام، مقادیري جو و 
گندم، ریســمان و گوني را نیز به هلنــدي ها ارائه نمود 
که فقط هشت شمعدان نقره به فرستادگانش تحویل داده 
شــد. هلندي ها نمي توانستند خشــم خود را از انگلیسي 
ها پنهــان دارند چرا که » اینان را علــت العلل همه ي 
گرفتاري هایي که ســیداحمدخان برایشان درست کرده 
بود، مي دانستند. انگلیســي ها سیداحمدخان را در حرف 
و عمل نیز با قبول هرچه خواست وي بود، یاري دادند « 
ســرانجام ســیداحمدخان بــراي رویارویي بــا افاغنه، 
بندرعبــاس را ترك نمود و عــده اي از مردم نیز از ترس 
تسلط افاغنه از شهر فرار نمودند. فراریان اغلب از کساني 
بودند که توان مالي براي هزینه کردن پولي در راه خروج 
داشتند. وضعیت شهر در این هنگام اسف بارتر از همیشه 
مي نمود: » دیگر در بازار صنعتگر یا پیشــه کاري از هیچ 
نوع باقي نیســت و بیشــتر خانه ها از سکنه خالي است. 
ساحل از کشتي ها تهي شده، روستائیان رفته اند و بیشتر 
گله ها و رمه ها را برده اند « . چنین شــهري سرانجام در 
برابر هزار افغاني ســر تسلیم فرود آورد  و این بار هلندي 
ها و انگلیسي ها براي تقرب به حاکمان جدید رقابت هاي 
ســابق خویش را ادامه دادند تا مبادا بر منافعشان آسیبي 
وارد گردد. ســیداحمدخان نیز در جنگ و گریز با افاغنه از 

پاي درآمد و پس از تسلیم شدن به آنان به قتل رسید .
با قتــل ســیداحمدخان، البته دردســرهاي افاغنه براي 
چیرگي بي دردســر بر ایران خاتمه نیافت، چرا که علاوه 
بر تهماسب میرزا که با عنوان شاه تهماسب دوم سعي در 
اعاده ي حاکمیت صفویان داشــت، شخصي با عنوان » 
ســلطان محمد میرزا که خود را فرزند ارشد شاه سلطان 

حسین « 
مي دانســت نیز یــک چندي افاغنه را به خود مشــغول 
داشــت. او نیز در نواحي جنوب ایران کــرّ و فرّي برهم 
زد. افاغنــه براي ســرکوب وي به ویژه بــراي دریافت 
ســرب و باروت، تقاضاي یاري از هلندي ها و انگلیســي 
هاي بندرعباس داشــتند. انگلیســي ها خواســته ي آن 
هــا را اجابت نمودنــد و طبق معمول هلنــدي ها هم از 
تــن دادن به تقاضاي آن ها ســرباز زدنــد و » از همین 
 لحظه اختلاف میان زبردســت خان و شرکت هلند آغاز 

گشت « 
هلنــدي ها در حــوادث آن ایام همــواره از پذیرفتن هر 
نقشــي که در پیوند با منافع آن ها نبــود، خودداري مي 
نمودند و ترجیح مي دادند شــاهدِ وقایع باشند و در پاسخ 
به هر تقاضاي کمکي خود را » میهمان و بازرگان «  مي 
دانستند که نمي توانستند به نفع یکي از رقبا وارد صحنه 
ي نبردهاي داخلي ایران گردند. رفتار بي طرفانه هلندي 
ها و پاســخ منفي آن ها به تقاضاهاي افاغنه، روابطشان 
را بیش از پیش تیره مي ســاخت. افاغنه که شرکت هاي 
خارجي مســتقر در بندرعباس را براي گرفتن انواع هدایا 
در فشــار مي نهادند، در برخورد با مردم عادي دیگر هیچ 
گذشتي نشان نمي دادند «. با اهالي شهر نیز به شیوه اي 
وحشــیانه رفتار کرده، آن ها را مورد آزار قرار مي دادند. از 
آن ها پول مي گرفتند وبه چشــم برده و غلام به آن ها 

مي نگریستند «
در حالي که هلندي ها و انگلیســي ها مشــغول چک و 
چانــه زدن با افاغنه بودند و از آنجــا که حاکمیتي به نام 
دولت ایران وجود خارجي نداشــت، پرتغالي ها نیز فرصت 
را مغتنم شــمرده و در همین شــرایط با هفت کشتي از 
مسقط به سوي سواحل شمالي به راه افتادند. استقرار آن 
ها پیرامون کنگ، قشم، باســعیدو و با ادعاهاي مالکیت 
باســیعدو بر بحران موجود در خلیــج فارس افزود. افاغنه 
بــه بهانه ي رویارویي با پرتغالي ها بر میزان فشــار خود 
بــر اهالي براي دریافت پول افزودند و قیمت کالاهایي را 
که به زور به بازرگانان مي فروختند تا ســه برابر افزایش 
دادند. کمبود مواد خوراکــي بیش از هر چیز عرصه را بر 

مردم تنگ مي نمود.
ادامه دارد

tتفسیر عرفانی
همواره در این اندیشــه ام که تلقی عارفان 
از آیــات قرآنی متفاوت از مفســرانی بوده 
اســت که در طول تاریخ به تفســیر آیات 
الهی همت گماشــته اند. اما ایــن نگاه تا 
حدودی پنهان مانده است. تلاش در جهت 
احیاء ایــن رویکرد می توانــد ما را از تک 
محوری در عرصه ی قرآنی نجات بخشد و 
 اندیشه ی ما را به بازنگری تفسیری سوق 

دهد.
به عنــوان نمونه در مقدمه ی کتاب روضة 

الشهداء اثر ملاحسین واعظ کاشفی با اشاره 
بــه آیه ی ۱۵۵ بقره آمده اســت. آزمایش 
الهی به چند نوع در آیه واقع شــده بشــی 
من الخــوف... به چیزی از تــرس که آن 
خوف الهی باشد یا بیم دشمنان و الجوع... 
و به کرســنگی که ان قحط است یا تنگی 
یا روزه داشــتن و انقص مــن الاموال... و 
نقصان بعضی از مال هــا به تاراج حادثات 
یا اخراج زکات و صدقــات و الانفس... به 
نقصان در نفس ها که آن بیماری باشــد و 
ضعف و عجز یا احتیاج و بینوایی و الثمرات 

البقــره ۱۵۵؛ و به نقصان میــوه ها و تلف 
شدن محصولات به آفات ارضی و سماوی 
یــا مرگ فرزندان که میــوه ی باغ دل اند 
و روشــنی چراغ بصر و ثمــره ی نهال پدر 
و مــادر و بشــر الصابرین... و بشــارت ده 
صبرکنندگان را که در این بلیات طریقه ی 
شکیبایی پیش آرند و مرسوم جزع و قزع و 

شکایت فرو گذارند.)ص ۹۲(
یا اسپنوزا در کتاب رساله الهی سیاسی خود 

در مورد خوردن میوه ممنوعه توســط آدم 
می نویسد: به نظر می رسد که معنایش این 
اســت که خدا به آدم دســتور می دهد که 
نیــک را به خاطر نیکویــی اش بطلبد و به 
خاطر تضادش با آنچه بد است یعنی خیر را 
به خاطر دوســت داشتن خیر بخواهد نه به 

خاطر ترس از عذاب.)ص۱۸۴(

ادامه دارد

   تاریخ نگار
    

توسط انتشارات پویش مدام؛
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مدیریت چاپ شد

شماره 4257
چهار شنبه 

26 مهر  1402

  کتاب
  

   مقاله

استاد دانشگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

3

رییس سازمان اســناد و کتابخانه ملی گفت: 
مساله توسعه کتابخانه ها روز به روز پیشرفت 
داشــته به شــکلی که اوایل انقــلاب ۴۰۰ 
کتابخانــه عمومی داشــتیم و درحال حاضر 

۴۰۰۰ کتابخانه عمومی داریم.
به گزارش خبرگزاری مهر؛ پنجمین نشســت 
با  بزرگ کشور)مکتب(،  مجمع کتابخانه های 
حضور رؤسا، معاونان و مدیران کتابخانه های 
بزرگ کشــور به میزبانی معاونت فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 

تهران برگزار شد.
علیرضا مختارپور، رییس ســازمان اســناد و 
کتابخانــه ملی جمهوری اســلامی ایران در 
این نشســت گفت: از ســال های حدود ۹۴ و 
۹۵ طرحی در ذهن برخی از دوســتان شکل 
گرفت که مجمع کتابخانه های بزرگ کشور 
صرف نظر از وابستگی تشکیلاتی با همفکری 
و هم افزایی تشــکیل شود و این آغاز فعالیت 
مجمع کتابخانه های بزرگ کشــور )مکتب( 
بود و قرار شــد که دو گروه در جلسات مکتب 
شــرکت کنند، یک گروه خود کتابخانه های 
بزرگ کشور مثل ســازمان اسناد و کتابخانه 
ملی جمهوری اسلامی ایران، کتابخانه، موزه 
و مرکز اسناد مجلس شورای اسلامی، مؤسسه 
کتابخانه و موزه ملی ملک، سازمان کتابخانه 
ها، موزه ها و مرکز اسناد آستان قدس رضوی 
و یک گروه هم نهادهایی که خودشان دارای 
مجموعه کتابخانه هایی هستند که مجموعاً 
کتابخانه های بزرگ محسوب می شوند مثل 
نهادکتابخانــه های عمومی کشــور، وزارت 
آموزش و پرورش، ســازمان فرهنگی هنری 
شــهرداری، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

و بعضی از دانشگاه ها مثل دانشگاه تهران به 
صورت مستقل در مکتب هستند این فعالیت 
دو سال برقرار بود و به دلایلی در دولت قبلی 
متوقف شــد و در دولت جدید از اواخر ســال 

۱۴۰۰ دوباره احیا شد.
وی افــزود: در دوره قبــل کمیته هایی وجود 
نداشــت و مصوبات کلــی و توافقاتی انجام 
می شــد، غیر از دو مورد خروجی نداشت که 
یک مورد آن برکت داشت به طوری که شبکه 
کتابخانه های کشور به وجود آمد تا کتابی را 
که مراجعه کننده جستجو می کند نشان دهد 
در کــدام کتابخانه موجود اســت، البته هنوز 
برخی از کتابخانه ها به آن نپیوســته اند که با 
پیگیری هــای لازم امیدواریم همه کتابخانه 
های کشور در این ســامانه تجمیع شوند. در 
دوره جدید کمیته های تخصصی فعال شــد 
که الحمدالله با مشــارکت نمایندگان اعضای 
مکتب به پروژه هایی رســیده است که نیاز به 
مشارکت اعضای مکتب در عملیاتی و اجرایی 

شدن آن است.
سعی کردیم به بحث کتابخوانی در ایام 

فراغت دانشجویان توجه کنیم
عبدالحســین کلانتری، معــاون فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 
این نشست به ارائه گزارشی از وضعیت معاونت 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری در حوزه کتاب و کتابخوانی و کتابخانه 
پرداخت و گفت در حــوزه آموزش عالی و به 
صورت خاص حــوزه معاونت فرهنگی علاوه 
بر توجه به موضوع کتاب به صورت رســمی 
که مرتبط با مســائل درسی می شود، ما سعی 
کردیــم توجه ویژه ای به بحث کتابخوانی در 
ایام فراغت دانشــجو داشته باشیم. هم تجربه 
ما و هم آمارها نشان می دهد که زمان زیادی 
از دانشــجویان به فراغت می گذرد و ما هرچه 
بتوانیم از این زمان به بهترین وجه اســتفاده 
کنیم تا افرادی که فارغ التحصیل می شــوند 
شــهروندان مســئولیت پذیرتر، شــهروندان 

اجتماعی تر و فرهنگی تر باشند.

وی افزود: در این راســتا اتفاقات خوبی افتاده 
است هم در معاونت فرهنگی و هم در معاونت 
امور دانشــجویی و همه عزیزان در مجموعه 
آموزش عالی دســت به دســت هم دادند تا 
کارهای خوبی انجام شود. ما از این ایام فراغتی 
استفاده کردیم و در خوابگاه ها سراهای مهارت 
را ایجاد کردیم که به دانشجویان مهارت های 
تخصصــی در حوزه های مختلــف را انتقال 
می دهد.مهارت های ســبک مثــل تعمیرات 
موبایل، آشــنایی با بعضی از نــرم افزارها و 
غیره. در کنــار آن توجه به محوریت کتاب و 
کتابخوانی که رهبر معظم انقلاب بارها نسبت 

به آن تذکر دادند.
کلانتری گفت: اهمیت کتاب و کتابخوانی در 
زمانی که ســیطره فضای مجازی است مدل 
خاصی از مطالعه را تقویت می کند که نسبتی 
بــا آن تدبر، تأمل و تفکــر را ندارد، به همین 
منظور موضوع کتابخوانی در دســتور کار قرار 
گرفت و بر همین اساس تقویت کتابخانه های 
خوابگاهی مدنظر قرار گرفت. ما امید داریم که 
مجتمع های خوابگاهی تبدیل به پردیس های 
فرهنگی شود. نکته بعد ایجاد سامانه »فرانما« 
اســت که در واقــع مدیریــت فعالیت های 
فرهنگی در مجموعه آموزش عالی کشــور را 
دارد که تمام دانشگاه ها به آن متصل هستند 
و ما می توانیم به صورت برخط از برنامه های 

فرهنگی هر دانشگاه مطلع شویم.
و  جامعــه  در  کتابخانه هــا  حضــور 

توانمندسازی سرمایه انسانی
سپس، عصمت مؤمنی، معاون کتابخانه ملی 
با اشاره به مسیرهای اجرایی مکتب مبنی بر 
تقویت حضور کتابخانه ها در جامعه و ارتقای 
ســاختارها، فرایندها و توانمندسازی سرمایه 
انسانی و رشــد و توســعه زمینه ی حرفه ای 
در گسترش شــبکه تعاملی در سطح ملی بر 
اساس نقشــه راه از ۶ کمیته، ۳ تا سند پروژه 
استخراج شد، کمیته منابع خطی و نادر، کمیته 
ارائه خدمات و استفاده از اطلاعات و دانش و 
کمیته بازتعریف نقش و جایگاه کتابخانه ها در 
کشــور. ۱۳۰ نفر از نمایندگان اعضای مکتب 
 با ما در ایــن کمیته های تخصصی همکاری

می کنند.
وی افــزود: کمیته منابع خطــی و نادر در دو 

کارگروه تخصصــی فعالیت می کند. کارگروه 
ســازماندهی منابع خطی و نــادر و کارگروه 
فناوری های نوین در پــردازش منابع خطی. 
در کارگــروه فناوری های نویــن در پردازش 
منابع خطی پیشــنهاد پروژه »مستندســازی 
پدیدآورندگان نسخه های خطی به روش نیمه 
خودکار )هوشمند و انسانی(« داده شد. کمیته 
ارائه خدمات و اســتفاده از اطلاعات و دانش 
کــه دارای چندین کارگروه تخصصی اســت 
که یکی از آنها کارگروه خدمات مرجع اســت 
پروژه با »خدمت مرجع هوشــمند مشارکتی« 

طرح شد.
مؤمنی افزود: کمیته بازتعریف نقش و جایگاه 
کتابخانه ها در کشور یکی دیگر از کمیته های 
مکتب بوده که با نگاه پلتفرمی به کارکردهای 
کتابخانه ای منجر به تهیه دستنامه پلتفرمی در 

کتابخانه ها شد.
رویدادهای مشــترک تبدیــل به جریان 

اجتماعی شود
امیرخوراکیــان عضو هیأت امنای مؤسســه 
کتابخانه و موزه ملی ملک پیشنهاد دادند که 
از ظرفیت مرکز ملی فضای مجازی کشــور 
و شــورای عالی فضای مجازی استفاده کنیم 
و مطلب بعدی با انجام اقدامات مشــترك با 
اشــتراك گذاری داده ها، مطالعات مشترك و 
رویدادهای مشترك تبدیل به جریان اجتماعی 
شــود و با یک لوگوی خاص، کشــور تحت 

فضای مشترك قرار گیرد.
قائم مقام معاونت  همچنین رشــید جعفرپور، 
فرهنگــی و اجتماعی وزارت عتــف در ادامه 
توضیح دادنــد، ما در حوزه فرهنگ ســازی 
کتاب و کتابخوانی در دانشــگاه ها کارهایی را 
می توانیم انجام دهیم. یکی از آنها نشست های 
هم افزایی اســت. در تشــکل های موجود در 
دانشگاه ها هم اکنون ســیر مطالعاتی خاص 
دارند از جمله سیر مطالعاتی اندیشه امام )ره( 
و موضوعات اندیشــه های سیاسی، و حضور 
کانون های کتاب و کتابخوانی و به طور کلی 
انجمن های علمی دانشــجویی و کانون های 
فرهنگی و هنری و تشــکل ها در دانشگاه ها 
ظرفیت هایی خوبی در حوزه مطالعاتی هستند.

که همه اعضــا بتوانند از خدمات کتابخانه ها 
استفاده کنند.

مختارپور مطرح کرد؛

بیش از ۴۰۰۰ کتابخانه عمومی در کشور 

نکته های نیکو
بندرعباس آخرین پناهگاه شاهزاده 

شورشی

?گردآوری: کاظم گلخنی 

 به اطلاع اعضای محترم انجمن می رســاند جلســه مجمع عمومی در ســاعت ۱۰:۳۰ روز سه شــنبه ۱۴۰۲/۰۸/۱۶ در محل سالن کنفرانس موزه ی

 مردم شناســی اداره ی کل میراث فرهنگی صنایع دســتی و گردشگری اســتان هرمزگان به آدرس: بلوار پاسداران نرسیده به سه راه هتل هما تشکیل

می گردد. از اعضای محترم دعوت به عمل می آید جهت رای گیری در جلسه حضور فیزیکی داشته باشند.

دستور کار جلسه: 

۱- تصویب اساسنامه

۲- انتخاب اعضا اصلی و علی البدل هیأت مدیره و بازرسان

۳- انتخاب روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهی های انجمن

اعضای هیئت موسس: خانم ریما رستمی، آقای علی حیدری و آقای محمد پاسلار

نظر به اینکه آقای اکبر حلمی فرزند صفر به اســتناد دو فقره استشــهادیه محلی بشماره ۱۴۰۲۶۲۶۵۵۷۴۰۰۰۲۴۶ مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۳۱ ارسالی از دفترخانه ۴ بندرعباس مدعیست که 
سند مالکیت ششدانگ عرصه و اعیان یک باب خانه به پلاك ثبتی ۱۹۲۴ فرعی از ۳۵۶۸ - اصلی ، واقع در حوزه ثبت ملک ناحیه یک بندرعباس بشماره چاپی ۴۲۹۴۱۹ سری الف 
ســال ۸۲ که در صفحه ۳۹۱ دفتر املاك جلد ۲۳۷ ذیل شــماره ۵۸۸۶۴ که بنام اکبر حلمی فرزند صفر به شــماره ملی ۳۳۹۱۹۴۰۸۰۸ ثبت ، صادر و تسلیم گردیده، که سند فوق به 
علت جابجایی مفقود گردیده که تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی نموده ، لذا اســتناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هر کس مدعی انجام 
معامله نســبت به پلاك مذکور و وجود اصل ســند مالکیت در نزد خود میباشــد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این 

اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد.۱۴۰۲/۲۴۱ م الف  
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۷/۲۶

ابوالحسن دستوری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک بندرعباس 



افزایش ۱۲ درصدی قیمت 
هر دست کله و پاچه

صرفه جویی ارزی ۱۷ 
میلیارد دلاری هند و چین 

از حذف دلار

جریمه ۱۴۰ همتی بانک 
ها به دلیل عدم تخصیص 
تسهیلات در بخش مسکن

محورهای همکاری در حوزه تحول دیجیتال و دولت هوشــمند میان ژاپن 
و ایران طی دیدار مشترکی در توکیو، مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

به گزارش ایسنا، مجمع حکمرانی اینترنت، یکی از مهم ترین نتایج اجلاس 
جهانی جامعه اطلاعاتی WSIS ۲۰۰۳  و یک بستر فراگیر برای مشارکت 
ذی نفعان در مباحث سیاســتی اینترنــت، ارائه راه حل بــرای موضوعات، 
چالش های مشــترک، تسریع دسترسی جوامع به اینترنت و نیز هنجارسازی 

در حوزه حکمرانی فضای مجازی است.
در این راســتا، به تازگی طی دیدار مشترکی در توکیو، محورهای همکاری 
در حــوزه تحول دیجیتال و دولت هوشــمند میان وزیــر تحول دیجیتال 
ژاپــن و معاون وزیر ارتباطات مورد بحــث و تبادل نظر قرار گرفت. محمد 
خوانســاری-رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران- در این دیدار ضمن 
تقدیر از میزبانی مناسب کشور ژاپن در برگزاری اجلاس حکمرانی اینترنت، 
بر حفظ حق حاکمیت کشــورها در فضای مجازی و لزوم مشــارکت فعال 
دولت ها در روندهای مرتبط بــا حکمرانی اینترنت تاکید کردند. وی ضمن 
یــادآوری ســوابق طولانی روابط دوکشــور، اظهار کرد: سیاســت اصولی 
جمهوری اسلامی ایران، تحکیم روابط مبتنی بر احترام متقابل با کشورهای 

شرق آسیا از جمله ژاپن است.
به گفته وی، در طول ســال های متوالی، روابط ایران و ژاپن در حوزه های 
مختلــف اقتصادی، تجاری، فناورانه و فرهنگی تعمیق یافته اســت. رئیس 
ســازمان فناوری اطلاعات ایران در این دیدار، به ملاقات ریاســت محترم 
جمهوری اســلامی ایران با فومیو کیشــیدا، نخســت وزیر ژاپن در حاشیه 

اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل و تاکید دو طرف بر گسترش مناسبات 
فیمابین میان دو کشور تاکید کرد.

همچنین وی خاطرنشــان کرد:  گرچه به دلیــل تحریم های ظالمانه علیه 
ایران، روابط دو کشــور بخصوص در حوزه اقتصادی و تجاری کاهش یافته 
اســت؛ اما فضای همکاری رو به رشد اســت و راه برای تبادل تجربیات در 
زمینه های مختلف به ویژه تحول دیجیتال، دولت هوشــمند و فعالیت های 

پژوهشی و آموزشی باز است.
رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات ایــران، در ادامه ضمن تشــریح اهم 
پیشــرفت های ایران در حوزه زیرساخت های ارتباطاتی و فناوری اطلاعات، 
به نتایج ملموس توســعه این زیرساخت ها در تســهیل و تسریع در تحول 
دیجیتال و بهره مندی مردم از خدمات ســکوهای بومی خدمات دیجیتال، 

کسب وکارهای نوپا، دولت هوشمند و پیام رسان ها نیز اشاره کرد.
طبق اعلام ســازمان فناوری اطلاعات ایران، در ادامه وزیر تحول دیجیتال 
ژاپن، به تجربیات موفق دولت ژاپن در حوزه هوشمندســازی دولت و دولت 
الکترونیکی، توســعه ابر دولت و امکان مشارکت مردم در فرایند حکمرانی، 
مدل های موفق مشــارکت دولت و بخش خصوصــی ))ppp، به روش ها 
)best practice(  در زمینه های تحول دیجیتال و هوشمندسازی اشاره 
و بــرای تبادل تجربیات ایــن حوزه اعلام آمادگی کرد. در پایان، توســعه 
همکاری های بخــش خصوصی طرفین به خصــوص در حوزه های مرتبط 
با توســعه کســب وکارهای نوپا، برگزاری گارگاه ها و دوره های آموزشی و 

تبادلات فناوری، مورد تأکید قرار گرفت.
هفته گذشته در حاشــیه مجمع حکمرانی اینترنت )IGF۲۰۲۳( با یوشیدا، 
معاون وزیر امــور داخلی و ارتباطات ژاپن دیدار کرد که در این دیدار، ژاپن 
تمایــل خود را برای توســعه همکاری های دوجانبه در حــوزه ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات ابراز و انتقال تجربیات به طــور متقابل مورد تاکید قرار 

گرفت.
گفته شــده در این دیدار رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران با اشاره به 
اهمیت توســعه روابط تاریخی و حســنه میان دو کشور، از آمادگی ایران و 
ژاپن برای تبادل تجربیات در حوزه سیاســتگذاری و تنظیم گری ارتباطات و 
فناوری اطلاعات یاد کرد و خواستار برگزاری دوره های آموزشی، پژوهشی، 
ســمینارهای مشترک و همکاری در مراجع و نهادهای بین المللی در زمینه 

تنظیم گری شد.

گسترش همکاری ایران و ژاپن در حوزه تحول دیجیتال و دولت هوشمند

اقتصادی
شماره 4257

چهار شنبه 
26 مهر  1402

4

وزیر جهاد کشاورزی از آمادگی ایران برای تبدیل به مرکز 
توزیــع )هاب منطقه ای( و مســیر اصلی انتقال کود پتاس 

بلاروس به مقاصد منطقه ای و بین المللی خبر داد.
به گزارش ایســنا، محمد علی نیکبخت با اشــاره به سفر 
معــاون اول رئیس جمهوری و هیــات همراه به بلاروس 
گفــت: ظرفیت بــلاروس در تولید کودهای کشــاورزی 
به ویژه کود پتاس بســیار قابل توجه اســت به شکلی که 
یکی از منابع اصلی تأمین این کود برای کشــور ما و برای 
کشورهای آسیای جنوب شرقی به ویژه هند و ... به شمار 
می آید. با توجه به محدودیت های اعمال شــده از ســوی 
کشــورهای غربی برای صادرات بلاروس از طریق بنادر 
اروپایی، پیشــنهاد داده ایم می توان با برنامه ریزی مناسب 
نقــش فعال و موثری در زمینه تغییر مســیر صادرات کود 
بــلاروس از اروپا بــه ایران ایفا کرد. حتــی در این زمینه 
مقدمات لازم برای تأمین فضای کافی انبارداری در جنوب 
کشور آغاز شده و برخی استان ها نیز درگیر مسأله شده اند.

وزیر جهاد کشاورزی با اشــاره به نیاز کشور و پیرو توافق 
نامه سال گذشته شرکت خدمات حمایتی کشاورزی برای 
تأمین کود پتاس از کشــور بــلاروس، اعلام کرد: تاکنون 
بیش از 1۰۰ هزار تن کود پتاس به ایران ارســال شــده و 

دریافت مابقی توافق نیز در حال پیگیری است.
وی با اشــاره به آمادگی ایران برای افزایش تنوع و حجم 
عرضه مواد غذایی ایرانی به خصوص مواد خام کشاورزی 
به بازارهای بلاروس خاطرنشــان کــرد: این امر منوط به 
اعطای تسهیلات بیشتر گمرکی و خدمات لازم به تجار به 

ویژه بخش خصوصی در این زمینه است.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: تنوع بخشی صادرات به بازار 
بلاروس می تواند در زمینه محصولات تازه و فرآوری شده 
ســبزی و صیفی گلخانه ای، قارچ های خوراکی، گیاهان 
دارویی، محصولات گرمســیری و نیمه گرمسیری )مانند 
کیــوی، خرما و مرکبات(، آجیل، مغزها و خشــکبار، میوه 
خشــک، ماهی و محصولات شیلات و غذاهای دریایی و 

سایر محصولات کشاورزی باشد.
نیکبخت ســفر معاون اول رئیس جمهــور و هیات همراه 
به بلاروس را در جهت بسترســازی برای توسعه همکاری 
های کشاورزی بســیار با اهمیت خواند و اظهار امیدواری 
کرد نتایج این سفر و نهایی ســازی برخی توافقات بتواند 

به هر دو کشور در مسیر تامین امنیت غذایی کمک کند.

  خبر
  

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

آمادگی ایران برای تبدیل به مرکز 
توزیع منطقه ای و بین المللی کود 

پتاس بلاروس
10کشور

 دارنده بزرگترین ذخایر 
نفت جهان 

200 اتوبوس
 بین شهری برای زائران 

اربعین وارد شد

 8هزارواحد
تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

200هزار واحد
 مسکونی در کشور تا 
آخر امسال نوسازی 

می شود 

تیتر های 
کوتاه خبری

16هزار و 800 
واحد

 املاک در کشور محوز 
ندارند

50درصد
 قاچاق پوشاک در کشور 

کاهش یافت 

شناسه آگهی : 1585621

- مهلت دریافت اسناد: از روز سه شنبه مورخ   14۰۲/۰7/۲5 ساعت 1۳:۰۰  تا روز پنج شنبه مورخ 14۰۲/۰8/۰4 ساعت 1۳:۰۰
- مهلت ارسال پیشنهاد: از روز سه شنبه مورخ  14۰۲/۰7/۲5 ساعت 1۳:۰۰  تا روز یکشنبه  مورخ   14۰۲/۰8/14 ساعت 14:۰۰

- زمان بازگشایی پاکات: روز  دوشنبه مورخ  14۰۲/۰8/15 ساعت 1۰:۰۰ 
توضیحات: به مهلت اعتبار شش ماهه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری توجه شود و کل فرایند برگزاری مزایده، عقد قرارداد و واریز 

وجه بایستی در مهلت قانونی 6 ماهه از زمان اعلام قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری انجام شود.

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

 فروش زمین   نوع واگذاری 
 زمین  مورد مزایده

 جنب مسجد جامع -بندرچارک نشانی
 Y 0908 /228562 X 2959990/ 0078                  مختصات مرکز زمین 

 اصلی   15030فرعی از  1152تحت پلاک  پلاک ثبتی

 ارگان مربوطه( تجاری)جهت احداث آموزشگاه رانندگی به دارندگان موافقت نامه اصولی از  کاربری 
 دارد  وضعیت سند

 78/595 مساحت عرصه )متر مربع( 
 000/000/25 قیمت هر متر مربع )ریال( 
 14/ 000/500/894 قیمت پایه مزایده )ریال( 

 000/725/744 قیمت کل  )ریال(  5%
 مهندس مهدی رضائی سردره -حمیدرضا کشفی-هوبه تحویلداری نام کارشناسان 

 08/06/1402 کارشناسی تاریخ  

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی  
 دادگستری استان هرمزگان 

 1402/ هیات /389 شماره

 اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
  0000852/021623و  24/05/1402  مورخ 0000557/021623های  شماره

 11/07/1402مورخ 
 

 وضعیت زمین
 

 تخلیه
 شش دانگ

 روز کاری 7 مهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد( 
 نقد شرایط فروش

 ………………………… توضیحات 
 

با عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات )اعم از دریافت اســناد، ارائه تضمین، ارســال پیشــنهاد قیمت، بازگشایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل راه و 
شهرســازی استان هرمزگان به صورت الکترونیکی در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت ثبت نام در 

سامانه مذکور و دریافت نام کاربری و رمز عبور به سایت www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.

شناسه آگهی : 1585615

- مهلت دریافت اسناد: از روز سه شنبه مورخ   14۰۲/۰7/۲5 ساعت 1۳:۰۰  تا روز پنج شنبه مورخ 14۰۲/۰8/۰4 ساعت 1۳:۰۰
- مهلت ارسال پیشنهاد: از روز سه شنبه مورخ  14۰۲/۰7/۲5 ساعت 1۳:۰۰  تا روز یکشنبه  مورخ   14۰۲/۰8/14 ساعت 14:۰۰

- زمان بازگشایی پاکات: روز  دوشنبه مورخ  14۰۲/۰8/15 ساعت 1۰:۰۰ 

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

 نوع واگذاری 
واگذاری اراضی دولتی با کاربری عمومی ) ورزشی( به صورت اجاره به شرط تملیک، بر  

و دستورالعمل   1380قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مصوب   100ماده  اساس
 اجرایی ابلاغی 

 زمین  مورد فراخوان 

 کوی حسین آباد -شهر بندرلنگه  نشانی 

 Y 6278 /290543 X 2940970/ 8192 مختصات مرکز زمین 

شهر   24اصلی واقع در بخش   3980فرعی از  7108یک قطعه زمین تحت پلاک  پلاک ثبتی 
 بندرلنگه  

 ورزشی                                                کاربری 

 دارد         وضعیت سند 

 باشگاه بدنسازی احداث جهت  موضوع موافقت اصولی 

 41/967 مساحت عرصه )متر مربع( 

 7/ 255/ 000/575 قیمت پایه )ریال( 

 362/ 750/778 پایه)ریال(  پنج درصد قیمت

 مهدی عوض زاده تازیانی-هوبه تحویلداری نام کارشناسان 

 1402/ 28/05 تاریخ کارشناسی 
نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان 

 هرمزگان رسمی دادگستری استان 
 1402/ هیات/317شماره 

 و  1402/ 01/05 تاریخ 0000342/021623شماره  اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
 11/07/1402مورخ   0000863/021623

 
 وضعیت زمین 

 

 تخلیه 

 شش دانگ 

 روز کاری  7 مهلت زمانی واریز وجه )عقد قرارداد( 

 نقد و اقساط در ازای اخذ ضمانتنامه مطابق جدول ذیل  شرایط فروش:

فیرد  شی)پ ینقد پرداخت زان یم  
درصد(% 25)پرداخت(  

 ریپرداخت غ زان یم
 ینقد

(()درصد)اقساط  

تعداد  
اقسا 
 ط

فاصله  
  نیب یزمان

 دو قسط

سود  
یبانک  

اولویت در  
 انتخاب برنده

1  750/893/813/1 250/681/441/5 5 - 0 1 
 

با عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام فراخوان ها )اعم از دریافت اســناد، ارائه تضمین، ارســال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل راه و 
شهرســازی استان هرمزگان به صورت الکترونیکی در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت ثبت نام در 

سامانه مذکور و دریافت نام کاربری و رمز عبور و اخذ توکن به سایت www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.

خبرگزاری بلومبرگ می گوید ورود ایران به درگیری های 
نظامی در سرزمین های اشغالی می تواند اقتصاد جهانی 

را دچار رکود کرده و قیمت نفت را نجومی کند.
به گــزارش خبرنگار مهــر بلومبرگ گــزارش داد در 
صورتی که ایران به درگیری های نظامی بین نیروهای 
مقاومت فلسطینی و رژیم صهیونیستی ورود کند، قیمت 
نفت در بازار جهانی افزایش شــدیدی را تجربه خواهد 

کرد و نهایتاً اقتصاد جهانی وارد رکود می شود.
کارشناســان بلومبــرگ، ســه ســناریو را در این باره 
پیش بینی کرده اند که نخســت محــدود ماندن بخش 
قابــل توجهــی از درگیری ها در داخل ســرزمین های 
اشغالی است و دومی گســترش درگیری ها به لبنان و 
سوریه و سوم؛ شــکل گیری تقابل مستقیم بین ایران 
و رژیم صهیونیســتی اســت. اگرچه هر سه سناریو به 

افزایش قیمت نفت، تورم و کاهش رشد اقتصاد جهانی 
منجر خواهد شــد، اما شکل گرفتن یک جنگ مستقیم 
بین ایران و رژیم صهیونیســتی بیشترین خسارت ها را 

به بار خواهد آورد.
کارشناســان می گویند هرچقــدر درگیری های نظامی 
بیشــتر شود، تبعات جهانی آن گســترده تر خواهد بود. 
درگیری در خاورمیانه تبعاتی را برای همه جهان به بار 
خواهد داشت؛ چراکه این منطقه یکی از تأمین کنندگان 
مهم انرژی برای جهان محسوب می شود و تنگه هرمز 
به عنوان یک گذرگاه کشتیرانی حیاتی در آن قرار دارد.

گســترش درگیری ها به افزایش قیمــت نفت در بازار 
جهانی به 15۰ دلار در هر بشــکه منجر خواهد شد و 
نرخ تورم در جهان برای ســال ۲۰۲4 را به 6.7 درصد 

خواهد رساند.

همچنین پیش بینی می شــود در صورت شدت گرفتن 
درگیری ها در سرزمین های اشغالی رشد اقتصاد جهانی 
در ســال آینده یک درصد کاهش خواهد داد و به 1.7 
درصــد می رســد. در صورتی که این اتفــاق رخ دهد، 
بدتریــن عملکرد اقتصادی از ســال 1۹8۲ در اقتصاد 
جهانی به ثبت خواهد رسید و یک تریلیون دلار هزینه 

روی دست اقتصاد جهانی می گذارد.
کارشناســان هشدار داده اند که اگر ایران تصمیم بگیرد 
تنگــه هرمز را ببندد، از آنجا که یک پنجم نفت عرضه 
شده به بازار جهانی از این تنگه عبور می کند، عربستان 
و امارات نخواهند توانست به اندازه کافی نفت مورد نیاز 
بــازار جهانی را تأمین کنند. از طرفی در بازارهای مالی 

شاهد اتفاقات بدتری خواهیم بود.
به اعتقاد برخی کارشناسان تبعات این درگیری نظامی 

به ســرعت جهان را درگیر می کند؛ چراکه همین حالا 
هم بسیاری از کشــورها درگیر افزایش تورم به خاطر 
تأثیرات درگیری نظامی در اوکراین هستند. آنها هشدار 
دادنــد که یک جنگ دیگر در یــک منطقه نفت و گاز 

خیز، اقتصاد جهانی را وارد رکود می کند.
البته کارشناسان بر این باورند که وقوع درگیری مستقیم 
نظامی بین ایران و رژیم صهیونیســتی از احتمال کمی 

برخوردار است.

ورود ایران به جنگ با رژیم صهیونیستی قیمت نفت را نجومی می کند



اجتماعی

مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان 
حفاظت محیط زیســت با اشــاره به اینکه این سازمان 
اجازه نمی دهد حیوانات باغ وحش صفادشت آواره شوند، 
گفت: کارشناسان سازمان محیط زیست و محیط زیست 
اســتان تهران به باغ وحش صفادشــت اعزام شده اند و 
در حال بررسی وضعیت گونه های جانوری آن هستند.

به گزارش ایرنا، مدیر باغ  وحش صفادشــت در واکنش 
به صحبت های شــهردار صفادشــت که گفته بود این 
شهرداری به دنبال تعطیلی باغ وحش صفادشت نیست،  
با نشــان دادن نامه فــروش زمیــن باغ وحش گفت: 
همچنین شهرداری در نامه ای گفته که زمین را تخلیه 

کنید.
علیرضا شرفی افزود: شهرداری می خواهد این حیوانات 
را بیــرون بریزد و ما هم جایی بــرای انتقال حیوان ها 
نداریم. اصلًا جابه جایی حیوانات غیرممکن اســت. اگر 
هم جایی پیدا شود، بدون مجوز سازمان محیط زیست 

و دامپزشکی و داشتن جایگاه لازم غیرممکن است.
غلامرضا ابدالــی مدیر کل دفتــر حفاظت و مدیریت 
حیات وحــش ســازمان حفاظت محیط زیســت روز 
یکشــنبه در گفت و گو با خبرنگار محیط زیست ایرنا 
افزود: اکنون کارشناســان ســازمان محیط زیست با 
همکاری کارشناسان محیط زیســت استان تهران در 
حال بررســی شــرایط حیوانات باغ صفادشت هستند 
اینکه چه تعداد از حیوانات بیمار ، حساس، چه تعدادی 

باردار و چه تعداد توله هستند.
وی تاکید کرد: حتما به وضعیت باغ وحش صفادشــت 
ورود خواهیم کرد چون گونه های حیوانی باغ وحش به 
سازمان محیط زیست مربوط است و از حقوق حیوانات 

آنجا دفاع می کنیم.
وی اظهار داشت: زمین باغ وحش متعلق به شهرداری 
اســت که آنرا واگذار کرده بود، هر باغ وحشی ممکن 
اســت جابجا شــود اما تعطیلی آن به همین راحتی ها 
نیســت چون موجود زنده دارد اینکه در مجموعه بسته 
شــود ممکن نیســت، گونه ها ابتدا باید تعیین تکلیف 
و ســپس جابجا شــوند و مالک باغ وحش هم باید به 
فکر مکان جدیدی برای انتقال گونه ها باشد چون باغ 
وحش صفادشت خصوصی است. اما ما درباره گونه ها 

حتما ورود می کنیم.
باغ وحش صفادشت

بــاغ وحش صفادشــت، در شهرســتان مــلارد و در 
۵۰ کیلومتری شــهر تهران قــرار دارد. در باغ وحش 
پنج هکتــاری صفادشــت، حیوانات مختلفــی مانند 
گوشتخواران، علفخواران، خزندگان، پرندگان و آبزیان 
وجــود دارند، حتی اولین زرافــه آفریقایی که نوعی از 
گونه هــای کمیاب بوده نیز در این باغ وحش نگهداری 
می شــد ، همچنین گونه های بزرگی مانند ببر بنگال، 
شــیر افریقایی ، مار پیتون و پرندگانــی از جمله انواع 
قرقاول، طاووس، قوی اشکی، مرغ و خروس لهستانی 

و لاری در آنجا نگهداری می شوند.

رئیــس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با تاکیــد بر اینکه تعطیلــی مدارس و 
ادارات حلال مشــکلات نیست، اظهار کرد: تعطیلی ها 
تصمیماتی آنــی برای جلوگیــری از ورود به وضعیت 
بحرانی است اما تعطیلی مداوم مدارس به علت آلودگی 

هوا نشاندهنده موفق نبودن در انجام تکالیف است.
به گزارش ایسنا طی سالیان اخیر با ورود به فصل سرما 
با آلودگی هــوا مواجه بوده ایم کــه در برخی مواقع با 
افزایش آلودگی، مدارس، ادارات و ... تعطیل شــده اند 
تا وضعیت به مرحله قابل کنترلی برســد. امســال نیز 
علیرغم اینکه تا اواسط مهر، هوا این ماه »قابل قبول« 
بود اما بــا توجه به افزایش تــردد خودروها و کاهش 
ناپایداری هــای جوی طی روزهــای ۲۲ و ۲۴ مهرماه 
هوای تهران آلوده و برای گروه های حســاس ناســالم 
شد که اگر این روند همچون سالیان گذشته تداوم یابد، 
تعطیلی مــدارس و ادارات دور از انتظار نخواهد بود اما 
 آیا این راهکار مناســبی برای حل مشکل آلودگی هوا 

است؟
داریوش گلعلیزاده در گفت و گو با ایسنا درباره اقداماتی 
همچــون تعطیلی مدارس و ادارات در روزهایی که هوا 
آلوده اســت، اظهار کرد: تعطیلی مــدارس و اقدامات 
مشــابه، تصمیمــات آنی اســت همچــون زمانی که 
بحرانی رخ می دهد و بایــد تصمیمات آنی و لحظه ای 
برای رفع حادثه گرفته شــود. ایــن تصمیمات حلال 
مشــکلات نیست اما پرســش مهم این است که چرا 
 مدارس، ادارات و در بدترین شــرایط شــهرها تعطیل 

می شوند؟
وی افزود: هنگام آلودگی هوا اقداماتی برای جلوگیری 
از ورود به مراحل و شــرایط حادتــر همچون محدود 
کردن تردد خودروها، تعطیلی مدارس و ادارات و برخی 
اماکن انجام می شــود که دلایل بســیار مهمی دارد. 
از جملــه آن ها کاهش مصرف انــرژی و به دنبال آن 
کاهش انتشــار آلاینده است. از جمله دلایل مهم دیگر 
نیز این اســت که این تعطیلی ها حکم بازدارنده دارند 
تا به شــرایط بدتری ورود نکنیم و مســئله مهم دیگر 
نیز حفظ ســلامتی و مراقبت بهداشــتی برای کاهش 
مواجهــه مردم با هوای آلوده اســت کــه در تمام دنیا 
نیز انجام می شــود اما تعطیلی مداوم مدارس به علت 
آلودگی هوا نشــاندهنده موفق نبودن در انجام تکالیف 
است که با گذشت ســالیان متوالی همچنان آلاینده ها 

منتشر می شوند.

یک متخصص طب ایرانی، به مادران پیشــنهاد داد در 
تأمین غذای سالم بوفه مدارس مشارکت کنند.

به گــزارش خبرنگار مهر، مرتضی جاهــدی، در برنامه 
»سلام تهران« شبکه پنج سیما، با اشاره به خوراکی های 
بوفه مدارس که اغلب برای سلامت دانش آموزان مفید 
نیستند، گفت: با اجرای »پویش غذای طیب«، می توان 
از مادران دعوت کرد در تأمین غذای سالم بوفه مدارس 

مشارکت کنند.
وی افزود: تهیه آبمیوه های صنعتی و کیک و بیسکوئیت 
های برند برای دانش آموزان، ظلم به آنها اســت. حتی، 
بوفه مــدارس هم با این قبیل خوراکی ها، به ســلامت 

بچه ها ظلم می کنند.
جاهــدی با مخاطب قرار دادن مــادران که برای فرزند 
خود میان وعده مدرســه تهیه می کننــد، گفت: اصولًا، 
مادران در اغلب برنامه های مدارس همراه هستند و حالا 
می توانند در تأمین غذای ســالم بوفه مدارس مشارکت 

کنند.
این متخصص طب ایرانی ادامه داد: مشارکت مادران در 
تهیه خوراکی های سالم بوفه مدارس، علاوه بر اینکه به 
سلامت بچه ها و دانش آموزان کمک می کند؛ می تواند 

ایجاد کارآفرینی کند.
جاهدی افزود: شــاید آوردن لقمه ســالم به مدرســه، 
برای برخی دانش آموزان نوعی بی کلاســی در مقابل 
خوراکی های شیک باشد؛ از همین رو، مادران می توانند 
غذا و خوراکی های سالم را در بسته بندی های شیک، به 

بوفه مدرسه بدهند.
وی گفت: این مشــارکت مادران در تأمین غذای سالم 
بوفه مدارس، علاوه بر اینکه به ســلامت فرزندان خود 

کمک می کند؛ می تواند منبع درآمدی برای آنها باشد.
 

معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی کشور 
با هشدار نســبت به جعل معنوی اسناد رسمی گفت: در 
جعل معنوی، جاعل با تغییر اطلاعات در سیستم موجب 
جعل می شــود که این امر با دخالت ماموران و کارکنان 

ادارات انجام می شود.
به گزارش ایسنا، سرهنگ عبدالله چولکی در یک برنامه 
رادیویــی با بیان اینکه بیــش از ۸۰ درصد پرونده های 
جعل و کلاهبرداری در سراســر کشور کشف و مجرمان 
دستگیر می شوند گفت: با افزایش ضریب امنیتی و ایجاد 
ویژگی های امنیتی در چند ســال اخیر در برخی اســناد 
رسمی، امکان جعل اسناد در کشور به صفر رسیده است.

همچنیــن گفت: در حال حاضر برخی از جعل ها از جعل 
مادی به ســمت جعــل معنوی رفته کــه در این حوزه 

دخالت کارکنان اداری احتمال می رود.
وی در توضیح بیشــتر در این باره اضافه کرد: در جعل 
مادی، جاعل به ســند و مدرک آســیب یا خدشه وارد 
می کنــد ولی در جعل معنوی جاعــل با تغییر اطلاعات 
در سیستم موجب جعل می شــود که این امر با دخالت 

ماموران و کارکنان ادارات انجام می شود.
چولکی اظهار کرد: معاونت مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
پلیس آگاهی به منظور پیشــگیری از جعل های معنوی 
توسط کارکنان ادارات در نمایشگاه تخصصی پیشگیری 
تلاش کــرد کاربران و مدیران ادارات را از عواقب جعل 

معنوی مطلع کند.
ضرورت آگاهی کارکنان و مدیران دولت با عواقب جعل 

معنوی
معــاون مبارزه با جعــل و کلاهبــرداری پلیس آگاهی 
فراجا تصریح کرد: آگاهــی کارکنان ادارات با عواقب و 
مجازات جعل معنوی در آینده از این نوع جعل در ادارات 

پیشگیری می کند.
وی در ادامه با اشــاره به انجام آســیب شناسی هایی در 
مورد علل و عوامل جعل اسناد بیان داشت:   نتیجه آسیب 
شناسی ها اغلب بیانگر این است که جعل اسناد معمولا 
نشــات گرفته از خلاء در ســازمان متولی است که این 
خلاء سریعا به سازمان متولی اعلام می شود تا اقدامات 
پیشگیرانه برای پیشگیری از موارد مشابه صورت بگیرد.

چولکی با بیــان اینکه  یکی از نقش های پلیس، کاهش 
آسیب های ناشی از جرم اســت که در این راستا پلیس 
مبــارزه با جعــل ، راهکارهای پیشــگیرانه را به عنوان 
پیشــنهاد به ســازمان های مربوطه اعلام می کند و در 
صورت عدم رفع مشــکل به صورت ملی اقدام صورت 
می گیرد خاطر نشان کرد: تاکنون حدود ۱۵ تا ۱۶ اقدام 
ملی در سطح کشور برای پیشگیری از جرایم حوزه جعل 

و کلاهبرداری انجام شده است.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه سازمان ها در حوزه جعل 
و کلاهبرداری بســیار جدی ورود می کنند بیان داشت: 
معاونت مبارزه با جعل و کلاهبرداری با ۲۶ ســازمان و 
وزارتخانــه مکاتبه دارد و جلســات ماهیانه ای نیز برای 

تعامل بیشتر در وزارت کشور برگزار می شود.
معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی فراجا 
با تاکید بر اینکه در حال حاضر رسیدگی به پرونده های 
جعل بســیار تخصصی انجام می شــود و تلاش بر این 
است که اقدامات پلیس مســتند محور باشد بیان کرد: 
دستگاه ها و تجهیزات آزمایشگاه های فراجا )آزمایشگاه 
بررسی اسناد مشکوک و مجعول، مرکز تشخیص هویت 
آزمایشــگاه سلاح   ،DNAبیولوژی آزمایشــگاه  ناجا، 
جنایی( در هیچ کجای کشــور وجود ندارد و نتیجه تمام 

آزمایشگاه ها کاملا مستند و قابل اعتماد است.

     خبر
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در برنامه تلویزیونی مطرح شد؛
پیشنهاد جالب یک متخصص طب 

ایرانی 

هشدار پلیس اگاهی درباره »جعل 
معنوی« اسناد رسمی توسط برخی 

کارمندان ادارات

چه عواملی باعث افزایش انتشار 
آلاینده ها می شود؟

معاون راهبری و توسعه خدمات سازمان بهزیستی کشور از 
راه اندازی سامانه جدید مراکز مثبت زندگی، خبر داد و گفت: 
با راه اندازی سامانه جدید مراکز مثبت زندگی، دیگر نیازی به 

رفت وآمد مددجویان بین مراکز و سازمان نیست.
سید حسین خادم حسینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
مراکــز مثبت زندگی که بیش از دو ســال از راه اندازی آنها 
می گذرد دارای نقاط ضعف هســتند، اظهار کرد: برای رفع 
این ایرادات بررسی دســتورالعمل مراکز در دستور کار قرار 

گرفت.
وی با اشاره به اینکه دستورالعمل مراکز مثبت زندگی شامل 
یک دســتورالعمل و ۶ شیوه نامه اســت، گفت: ۶ شیوه نامه 
نظارت و رتبه بندی ضمیمه این دســتورالعمل شــده است. 
دســتورالعمل و آیین نامه این مراکز در بحث حقوقی و فنی 
ایراداتی دارد کــه به زودی رفع و بلافاصله پس از تصویب 
 آیین نامــه در دولت بــه مراکز مثبت زندگــی ابلاغ خواهد 

شد.
معاون راهبری و توسعه خدمات سازمان بهزیستی کشور در 
خصوص مددجویانی که پرونده آنان به مراکز سپرده شده و 
برای برخی خدمات بین سازمان و مراکز نیاز به مراجعه چند 
باره دارند، بیان کرد: این موضوع را قبول داریم؛ متاســفانه 
سامانه پیشین نتوانسته ارتباط بین مراکز و سازمان را برقرار 
و نیازهای مددجویان را برطرف کنــد، بنابراین مددجویان 
همچنان مجبورند برای پیگیری امور بین ســازمان و مراکز 

در رفت وآمد باشند.

خادم حسینی اعلام کرد که با راه اندازی سامانه جدید مراکز 
مثبت زندگی دیگر نیازی به رفت وآمد مددجویان بین مراکز 
و ســازمان نیســت. ما مشــکلات را درک و از مددجویان 

عذرخواهی می کنیم.
وی ادامه داد: وجه امتیاز مراکز مثبت زندگی نسبت به سایر 
مراکز ارائه خدمت بر بســتر الکترونیک بــود تا مددجویان 
کمتریــن نیاز را بــرای مراجعه به ســازمان و مراکز مثبت 
زندگی داشــته باشــند اما یکی از نقایص ســامانه  ابتدایی 
این بود که نتوانســت نیازهای مددجویــان را رفع کند. در 
 حــال حاضر ســامانه جدیــدی طراحی و بارگذاری شــده 

است.
معاون راهبری و توســعه خدمات سازمان بهزیستی کشور 
با بیان اینکه  ســامانه جدید به صورت پایلوت در دو استان 
راه اندازی شــده اســت، گفت: اکنون در مرحله پایلوت این 
سامانه و رفع نقایص آن هستیم. با سامانه جدید به بسیاری 

از نیازهای مددجویان پاسخ داده خواهد شد و شاهد کمترین 
مراجعه مددجویان به سازمان و مرکز هستیم.

خادم حســینی درباره زمان رونمایی از سامانه جدید گفت: 
قرار بر این بود که ســامانه در تابســتان رونمایی شــود اما 
تصمیم گرفته شــد ابتدا به صورت پایلوت اجرا شود و پس 

از رفع نقایص، آن را به صورت سراسری رونمایی کنیم.
خادم حســینی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه هر 
مرکز چه تعداد از پرونده مددجویان را تحت پوشش خواهد 
داشــت، توضیح داد: براســاس پرونده موجود در هر محله، 
پرونده ها تقسیم خواهند شــد. اما آنچه که در دستورالعمل 
پیش بینی شــده این اســت که یک مرکز با سه مددکار تا 
ســقف ۶۰۰ پرونده را در اختیار داشته باشد، این درحالیست 
کــه امکان دارد نتوانیم به دلیل عدم اعتبارات، تعداد پرونده 
در مراکز را تا این ســقف برســانیم. البته فعلا تصمیمی که 
سازمان گرفته این است که پرونده مددجویانی که از سازمان 
بهزیستی مستمری دریافت می کنند به مراکز مثبت زندگی 

واگذار شود.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود اظهار کرد: همچنین 
در اقدامی جدید قصد داریم برخی خدمات شــامل خدمات 
اجتماع محــور را به مراکز مثبت زندگــی واگذار کنیم، به 
طوریکه در حال حاضر مددکاران در جهت یاری مددجویان 
برای اشــتغال و خودکفایی آموزش می بیننــد تا بتوانند به 
عنوان همیاران مددجویان، آنها را شاغل و برای خودکفایی 

مالی توانمند کنند.

راه اندازی سامانه جدید مراکز مثبت زندگی؛ به زودی 

مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی گفت: ما 
به عنوان امانتدار بیمه شدگان و بازنشستگان، 
در همــه مجموعه هایی که دارای ســهام 
هســتیم، عملکردها را با شــاخص رشــد، 
توسعه و تحول مورد سنجش و ارزیابی قرار 

می دهیم.
از ســازمان تأمین اجتماعی،  ایرنا  به گزارش 
میرهاشــم موسوی در نشســتی با مدیران 
شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و 
شــرکت های تابعه افزود: در گذشته با وجود 
برخی اقدامات ارزشــمند، در برخی حوزه ها 
گرفتار برخی رویه های غلط بوده ایم، در این 
دولت از ما انتظار اســت که برخی رویه های 
غلط گذشــته را از طریــق اصلاح پرتفوی، 
خروج از بنگاه داری و توســعه ســهامداری 
اصلاح کنیم و با مدیریــت جهادی و رفتار 
حرفه ای در مدیریــت، از دارایی های موجود 
ارزش افــزوده بگیریم و آنهــا را به تولید و 
خروجی مناسب برسانیم تا مطلوبیتی که در 

این امانت هست، حاصل شود.
وی با اشاره به این که بخش حمل ونقل یکی 
از مؤلفه های مهم قدرت در همه بخش ها و 
به ویژه در بخش اقتصاد اســت، گفت: مقام 
معظم رهبــری به فعالیت های این مجموعه 
عنــوان »حرکت جهــادی« داده اند که این 
عنوان، مدال افتخار و مایه مباهات اســت. 
البته وقتــی عرصه فعالیــت در بخش های 
مختلف کلان و راهبردی را در چند ســال 
گذشــته مرور می کنیم، متوجه می شویم با 
شــرایط تحریم و فشــارهای موجود، همه 
لحظات کار و فعالیت در این عرصه، فعالیت 

جهادی بوده است.
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی افزود: 
نقش و مأموریت حاکمیتی شرکت کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه کشتیرانی، 
بسیار حائز توجه است و همه موظف هستیم 

کــه به عنــوان یکــی از زیرســاختی ترین 
بخش ها، این حوزه را تقویت کنیم.

وی ادامــه داد: یک ظرفیت سوق الجیشــی 
جغرافیایی در اختیار ماست و بستر و ظرفیت 
لازم را هم در کشــتیرانی داریم. شاید نیاز 
باشــد تا بــه تکمیل این زنجیــره بپردازیم 
تــا کریدور شــمال به جنــوب و همچنین 
بخش های مختلــف عرصه حمل ونقل را به 

هم وصل کند.
باید با مدیریت جهادی و رفتار حرفه ای، 
از دارایی هــای موجــود ارزش افزوده 

بگیریم
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی افزود: 
باید بــا مدیریت جهادی و رفتار حرفه ای در 
مدیریت، از دارایی های موجود ارزش افزوده 
بگیریم و آنها را به تولید و خروجی مناســب 
برســانیم تــا مطلوبیتی که در ایــن امانت 
هســت، حاصل شــود. یکی از اشکالات ما 
این اســت که رویکردهای تحولی  معمولًا 
و رشــدمحور آغاز می شــود و تا جایی هم 
خوب پیش می رود اما از جایی به بعد موانع 
فرایندی و پیرامونی ایجاد می شود که کار را 
ســخت می کند. باید بر این موانع غلبه کرد 
تا رشد تحولی اتفاق بیفتد. این مسیر رشد و 

توسعه گروه کشتیرانی باید ادامه پیدا کند.
افزود: مجموع ســهامی که ســازمان  وی 
تأمین اجتماعــی و صنــدوق بازنشســتگی 
کشــوری در این مجموعه دارند؛ حق الناس 

و اموال مردم و بازنشســتگان است و از این 
منظر همه ما و شما باید این دغدغه را داشته 
باشیم که این دارایی به بهترین نحو مدیریت 

شود.
از محفل گرایی و باندبازی فاصله بگیریم

موســوی تأکید کرد: در حوزه های مختلف 
کاری باید رویکرد حرفه ای و تخصص گرایی 
را تقویت کنیم و از محفل گرایی و باندبازی 
و رفیق و آشــنا و ســفارش فاصله بگیریم. 
حق نداریم اجــازه چنیــن رویه هایی را در 
مجموعه هایمــان بدهیم. مــن در بازدیدها 
و سفرهای اســتانی و دیدار با همه عزیزان 
همیشــه  اقتصــادی  هولدینگ هــای  در 
توصیــه می کنم که نباید زیربــار توصیه ها 
و ســفارش های رانتی این و آن برویم. این 
رویکرد ما در تأمین اجتماعی بوده و هســت 
کــه واگذاری مســئولیت ها بایــد برمبنای 
توانمندی، قابلیــت و تخصص و تعهد افراد 

باشد.
وی افزود: تمرکز یــک بنگاه اقتصادی باید 
بر مدیریت و ســرمایه گذاری بهتر و رشــد 
بدون توجه به حاشــیه باشد. هر چه رویکرد 
تخصص گرایی و حرفه ای بودن بیشتر باشد، 
تمرکز بــر مدیریت بیشــتر و بهتر حاصل 

می شود.
تأمین اجتماعی مالک ۲۴ درصد از سهام 

شرکت کشتیرانی است
مدیرعامل شرکت کشتیرانی در این نشست 
بــه ارائه گــزارش عملکرد ایــن مجموعه 
پرداخت و گفت: مجموعه گروه کشــتیرانی 
حدود ۵۴ سال سن دارد و در سال ۱۳۴۶ به 
ثبت رسیده است. در سال ۷۹ این مجموعه 
از شمول شرکت های دولتی خارج شده و در 
ســال ۱۳۸۷ در بورس اوراق بهادار عرضه 

شده است.
محمدرضا مــدرس خیابانی افزود: مجموعه 

گروه کشتیرانی هلدینگی است که در چهار 
حوزه، در جهت تکمیل زنجیره ارزش فعالیت 
می کند و صندوق بازنشســتگی کشــوری 
مالــک ۲۵ و ســه دهم درصد و ســازمان 
تأمین اجتماعی نیز مالک ۲۴ درصد از سهام 

این شرکت هستند.
کشتیرانی جزء مستقل ترین شرکت های 

سرمایه گذاری تأمین اجتماعی است
شــرکت  مدیرعامــل  بازیــان،  ابراهیــم 
ســرمایه گذاری تأمین اجتماعــی نیز در این 
نشست تأکید کرد: مجموعه گروه کشتیرانی 
با وجود تحریم هــا و محدودیت ها عملکرد 
بســیار خوبی داشــته و به تعبیر مقام معظم 
رهبــری بــا وجــود مخاطرات، در مســیر 
خنثی ســازی تحریم ها همواره نقش مؤثری 

ایفا کرده است.
مدیرعامــل شســتا افزود: کشــتیرانی جزء 
مستقل ترین شرکت ها در گروه شرکت های 
سرمایه گذاری تأمین اجتماعی است. البته این 
استقلال شــرکتی یکی از الزامات مدیریتی 
است و یکی از دلایل موفقیت این گروه هم 
همین است که تمرکز در مدیریت و راهبری 

را در ایام پرمخاطره عهده دار بودند.
وی با اشاره به ضرورت توجه به راهبردهای 
اصلی و رویکرد سهامدار و سرمایه گذار اصلی 
در شــرکتهای اقتتصادی افزود: امروز ما در 
بســتر توفیقات شرکت کشتیرانی، افق هایی 
را ترسیم کرده ایم که با تعمیق فهم مشترک 
بین ســرمایه گذاران و ســهامداران اصلی و 

مدیران شرکت قابل تحقق خواهد بود.
ســرمایه گذاری  شــرکت  مدیرعامــل 
تأمین اجتماعی افزود: کشور ما در سه مؤلفه 
نقش ژئوپولتیک در منطقه، نقش استراتژیک 
در دریا و نیز نقــش ایدئولوژیک در منطقه 
دست بالا را دارد. این سه مؤلفه ما را در دریا 
به لحاظ امنیت ملی و کشتیرانی و حضور در 
دریا و توســعه سواحل کشور و اقتصاد داخل 
از اســتراتژیک ترین  اینها  تثبیت می کنــد. 
نکات ســرمایه گذاری در حوزه کشتیرانی در 
پهنه های دریا و ساحل و مجاور دریاست که 

شستا آن را دنبال می کند.

مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی:

امانتدار بیمه  شدگان و بازنشستگان هستیم  

بنا بر اعــلام رئیس ســازمان ملی پرورش 
استعدادهای درخشــان گرچه تا کنون اعتبار 
لازم برای ثبت نام دانش آموزان قبول شده 
در سمپاد که جزو دهک های درآمدی یک تا 
چهار هستند هنوز به این سازمان داده نشده 
است، اما این دانش آموزان ثبت نام شده اند .

به گزارش ایســنا، مرداد ســال جاری هیات 
دولت تصویب کرد که تحصیل دانش آموزان 
چهــار دهک درآمــدی اول جامعــه که در 
مدارس سمپاد پذیرفته می شود، رایگان باشد 
و این مصوبه عطف به ما سبق شده و شامل 
دانــش آموزانی که در حال حاضر مشــغول 

تحصیل در سمپاد هستند نیز می شود.
مدارس ســمپاد بابت ارائه خدمات آموزشی 
نصف شــهریه مدارس غیر انتفاعی برجسته 
در همان منطقه شهر را دریافت می کنند که 
از این پس و به واسطه مصوبه یاد شده، نباید 
از این دانش آموزان بابت ثبت نام در مدارس 

سمپاد هزینه ای دریافت نشود.

بنا بر اظهارات وزیر آموزش و پرورش گرچه 
برای انجام این کار پولی وجود نداشــت اما 
قرار بر این شــد تا کل هزینه با دولت باشد 
و درواقع این هدیه ویژه رئیس جمهوری به 

این دانش آموزان است.
حال اما به گفته  رئیس سازمان ملی پرورش 
استعدادهای درخشــان گرچه اعتبارات لازم 
برای انجــام این کار به این ســازمان هنوز 
داده نشده اســت اما این شرایط به مدارس 
توضیح داده شده تا از ثبت نام دانش آموزان 

دهک های یک تا چهار ممانعت نکنند.
الهــام یاوری، رئیس ســازمان ملی پرورش 

استعدادهای درخشــان در گفت وگو با ایسنا، 
در این باره اظهار کرد: به تمام مدارس اعلام 
کردیم که فعلا علی الحســاب بدون اینکه 
هیــچ پولی از بچه های دهــک یک تا چهار 

دریافت کنند، این بچه ها را ثبت نام کنند.
وی ادامــه داد: هنوز آن اعتبــار به ما داده 
نشده است اما با این حال برای بچه ها نباید 
مشکلی وجود داشــته باشد. اگر احیانا دانش 
آموزی وجــود دارد که جزو چهار دهک اول 
بوده اما به مدرسه مراجعه کرده و برای ثبت 
نام با او همکاری نشده است؛ به ستاد سمپاد 
مراجعه کنــد یا زنگ بزنند تا ما این موضوع 

را پیگیری کنیم.
رئیس ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای 
درخشان  افزود: اســامی بچه هایی که تازه 
امسال سمپاد قبول شــده اند را برای تعیین 
دهک به وزارت کار ارسال کردیم اما وزارت 

کار هنوز دهک ها را به ما برنگردانده اند.
یاوری در پاســخ به اینکه باتوجه به اینکه دو 

هفته از بازگشایی مدارس گذشته، این دانش 
آموزان مشــکلی در خصــوص تامین هزینه 
ثبت نام خود نداشــته اند؟، تصریح کرد: بعید 
می دانم چون ما بــه مدارس اعلام کردیم و 
شــکایتی نیز در این زمینه دریافت نکردیم، 
اما اگر موردی اســت از خانواده ها خواهش 
می کنــم تا به ما اطلاع دهند تا این مســاله 

را پیگیری کنیم.
وی در پاســخ به ســوال دیگر ایسنا درباره 
وضعیــت نیروی انســانی مدارس ســمپاد، 
گفت: امســال حدود ۱۲۸ هــزار نفر دانش 
آموز ســمپادی داریم.تصورم این اســت که 
برخی مدارس ســمپاد هنوز هم مشــکلاتی 
برای جذب به ویژه در حوزه معاون و مسئول 
پرورشــی دارند، مدارس سمپاد دولتی و زیر 
مجموعــه ادارات کل آمــوزش و پــرورش 
هستند. تخصیص معلم به این مدارس وظیفه 
ادارت کل اســت و از این جهت آمار معلمان 
و نیروی انســانی نیز نزد مدیران کل است. 
به هر حال مثل همــه جای دیگر وزارتخانه 
مشکلاتی وجود دارد اما همه تلاش می کنند 

سریع تر این امر برطرف شود.

ثبت  نام رایگان دهک های یک تا ۴ در مدارس سمپاد 

ســخنگوی فراجــا از شناســایی ۴ مظنون و 
دستگیری ۲ نفر از آنها در جریان پرونده قتل 

داریوش مهرجویی خبر داد.
به گــزارش خبرنــگار انتظامی مهر ســردار 
منتظرالمهدی سخنگوی فراجا از شناسایی ۴ 
مظنون و دســتگیری ۲ نفر از آنها در جریان 

پرونده قتل داریوش مهرجویی خبر داد.

وی ادامــه داد کارآگاهــان بــه ســرنخ های 
جدیــدی رســیدند و حضور شــخص رئیس 
پلیس آگاهی فراجا در محــل حادثه حکایت 
از اهمیت موضوع داشت.سردار منتظرالمهدی 
گفت: تمام اطلاعات در صحنه جرم توســط 
کارآگاهان انجام شده و عملیات بررسی صحنه 

ساعاتی پیش به پایان رسید.

سخنگوی فراجا خاطرنشان کرد: کاراگاهان در 
حال بررسی ادله کشف شــده از صحنه جرم 
هســتند و در این حوزه ۴ مظنون شناســایی 

شده اند که ۲ نفر آنها دستگیر شده اند.
وی افــزود: متأســفانه در ویــلای مرحــوم 
مهرجویی دوربینی وجود نداشته و دوربین های 
ورودی شهرک از قبل خراب بوده و کار نکرده 

است.سخنگوی فراجا گفت: البته دوربین های 
دیگر در حال بررســی است. سگ های پلیس 
رد زنی هایی انجام داده اند که ناشــی از خون 
مقتولین در مسیر تردد عاملان قتل بوده است.

سردار منتظرالمهدی گفت: بالغ بر ۴ هزار خط 
تلفن مورد رصد قرار گرفته اســت و عملیات 

لازم در حال انجام است.

سردار منتظرالمهدی خبر داد: شناسایی ۴ مظنون و دستگیری ۲ نفر در رابطه با قتل مهرجویی
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 بخشی از فصل یازدهم کتاب: 

...فردا ساعت شش صبح بیدار شدم و دیدم جورج هم بیدار است. هردو پهلو به پهلو 
شــدیم و سعی کردیم دوباره بخوابیم ولی نتوانستیم. اگر آدم کار داشته باشد و باید 
فوراٌ بلند شــود و رخت بپوشد موقعی که به ساعت نگاه می کند دوباره خوابش می 
برد و تا ســاعت ده بیدار نمی شــود ولی چون به هیچ وجه علتی نداشت که ما به 
آن زودی بیدار بشویم و هیچ کاری نداشتیم لذا طبق لجبازی معمول امور چنین به 

نظرمان می رسد که اگر پنج دقیقه دیگر هم بخوابیم می میریم . 
جورج گفت که چند سال پیش موقعی که در خانه ی زنی به نام مسیس گپنگتس 
مســتاجر بوده و عیناً یک همچو وضعیتی پیدا کرده است.شبی ساعت او در حالی 
که هشــت و نیم را نشان می داده خوابیده بوده و جورج بدون توجه به این موضوع 
ساعت را بالای سرش از میخ می آویزد و می خوابد . فصل زمستان بوده و هوا را ابر 
و مهِ گرفته بوده لذا وقتی که جورج بیدار شــده و دیده هوا تاریک هست توجهی به 

آن نکرده و به ساعت خود نگاه کرده و دیده ساعت هشت ونیم است. 
گفته بود خدایا به من کمک کن حالا ســاعت هشــت و نیم هست و من باید سرِ 
ســاعت نًه در بانک باشــم. چرا کسی مرا بیدار نکرده اســت. ساعت را دور انداخته 
و از رختخواب بیرون پریده بود و فوراُ حمام ســردی گرفته و لباس پوشــیده بود و 
چون دیده بود دیر اســت منتظر آب گرم نشده و با آب سرد صورت خود را تراشیده 
و پس از خاتمه این عملیات دویده و نگاه دیگری به ســاعت کرده بود.معلوم نیست 
به مناســبت ضربه ای که ســاعت دیده بود و یا به چه علت دیگری ساعت هم از 
موقع بیدار شدن جورج شروع به کار کرده بود و حالا بیست دقیقه به ساعت 9 بود. 
جورج ســاعت را برداشته و پایین دویده بود و دیده بود اتاق غذا خوری تاریک و سرد 
است . صبحانه در بین نیست . خیلی از دست خانم خانه عصبانی شده بود که این 
قدر دیر کرده اســت و تصمیم گرفته بود که در مراجعت با او دعوا کند. پالتویش را 
پوشــیده و کلاهش را گذاشــته و چتر خود را برداشته و به طرف در رفته بود و دیده 
بود که حتی قفل در هم باز نشــده اســت.جورج خیال کرده بود که حقیقتاً مسیس 

گپنگس چه خانم تنبلی است و خودش در را باز کرده و بیرون رفته بود. 
قریب نیم کیلومتر دویده بود و بعداً به نظرش رســیده بود که چیز غریبی است که 
در این موقع روز هیچ کس در خیابان نیســت و مغازه ها را باز نکرده اند. گفته بود 
البته امروز هوا فوق العاده مه آلود و تاریک است ولی نباید کسی به مناسبت  بدی 
هوا دســت از کار و زندگی خود بکشــد . من خودم دارم پی کار و وظیفه می روم ، 
چرا باید ســایرین بدی هوا را بهانه بیاورند و از زیر کار در بروند. بالاخره به محله ی 
هولبورن رســیده بود و دیده بود حتی یک مغازه هم باز نیست و یک وسیله نقلیه 
هم دیده نمی شود. در تمام خیابان فقط سه نفر دیده می شد که یکی از آن ها یک 
نفر پاســبان بود و یکی حمالی بود که ارابه ای پر از کلم می برد و دیگری صاحب 
یک ارابه ی کثیف و کهنه بود که در گوشه ای ایستاده بود. جورج کمی تردید کرده 
و دوباره به ســاعت خود نگاه کرده و دیده بود پنج دقیقه به ساعت نُه مانده است ، 
لذا در حالی که هنوز ساعت دســتش بوده پیش پاسبان رفته و پرسیده بود ساعت 
چند است؟ پاسبان نگاه مشکوکی به جورج کرده و گفته بود گوش کن، الان صدای 
ساعت را می شنوی.جورج گوش کرده بود و وقتی که زنگ ساعت کلیسا تمام شده 
بود با آهنگ مظلومانه گفته بود:« فقط ســاعت سه است« و پاسبان جواب داده بود 
:« مگر می خواســتی ساعت چند باشد؟« و جورج ساعت خود را نشان داده و گفت 

بود »ساعت نُه!« 
پاســبان با لحن شــدیدی گفته بود آقا حواس شما پرت است. بگویید ببینم آدرس 
خودتان را می دانید یا خیر؟ جورج پس از تامل مختصری نشانی  منزل خود را ذکر 
کرده بود. پاســبان گفته بود: بارک الله خوب بلدی پس از این جا مستقیماً می روی 
همان جا و ســاعتت را هم  به دقت همراه خودت می بری و امشب من دیگر نباید 
صورت تو و ساعتت را ببینم .لذا جورج ناچار به منزل  برگشته و در خانه را با کلیدی 

که خودش داشته باز کرده و داخل خانه شده بود. 
اول خواســته بود لباس خود را در آورد و برود بخوابد ولی وقتی که به فکر کندن و 
پوشــیدن رخت و شستشوی مجدد افتاده بود تصمیم گرفته بود روی صندلی راحتی 
بنشیند و همان جا بخوابد. ولی هر کار کرده بود خوابش نبرده بود، لذا چراغ را روشن 
کرده و شــطرنج را پیدا کرده و مدتی باخودش شطرنج بازی کرده بود ولی دیده بود 
هنوز مدت زیادی تا صبح مانده و بازی شطرنج هم خسته کننده است لذا آن را کنار 
گذاشته و کتابی برداشته بود که مطالعه کند ولی دیده بود که خواندن هم هیچ مزه 

نمی دهد لذا دوباره پالتو خود را پوشیده و بیرون رفته بود که قدری گردش کند.
خیابان ها خیلی خلوت و حزن آور بوده و هر پاسبانی می رسیده با نهایت سوءظن 
به او نگاه می کرده و نور چراغ خود را به صورت او می انداخته و مدتی پشت سرِ او 
راه می رفته تا جورج از حوزه پاســبانی او خارج شود و این رفتار به قدری روی جورج 
تاثیر گذاشــته بود که کم کم خیال می کرده راســتی مرتکب گناهی شده است و 
هر وقت صدای پای پاســبان ها را می شــنیده خود را در راهروها و جلو خانه های 
تاریک مخفی می کرده تا پاســبان ها رد شوند و البته این قضیه سوءظن آن ها را 
بیشــتر می کرده و دنبال او آمده و می پرســیده اند آن جا چه کار می کند و وقتی 
که جورج می گفته هیچ فقط برای گردش آمده ام پاســبان ها با خنده ی معنی دار 
نگاه هایی به همدیگر کرده و رفته در تاریکی مخفی شــده و از دور مواظب حرکات 
او می شده اند. بالاخره دو نفر مامور آگاهی سر رسیده و پس از استنطاق مختصری 
به همراه او آمده بودند تا ببینند راستیِ  آدرسی که او می دهد صحیح است یا نه و 
آیا منزلش همان جاست یا دروغ می گوید و وقتی که به منزل جورج رسیده بودند و 
جورج در را باز کرده داخل خانه شــده بود آن ها جلو خانه ایستاده و پاس داده بودند 

که او دیگر بیرون نیاید. 
جورج، اول خواسته بود بخاری را روشن و برای خودش صبحانه درست کند ولی دیده 
بود به هر چه دست می زند چنان صدا می کند که حتما اهل خانه بیدار خواهند شد 
و ترســیده بود مســیس گپنگس صدا را بشنود و خیال کند دزد آمده است و پنجره 
را باز کند و هوار بکشد و مامورین آگاهی که دم در منتظرند فوراً وارد شوند و بدون 

گفتگو دست های او را بسته و به زندان ببرند. 
در این موقع جورج حالت عصبی شــدیدی داشته و در دنباله احتمالات بالا وضعیت 
محاکمه را در نظر خود مجسم می کرده و خیال می کرده که ممکن است اتهامات 
گوناگونی به او نســبت بدهند و ممکن اســت هیچ کس حــرف او را باور نکند و 
بالاخره به بیســت سال زندان با اعمال شاقه مح  کوم شــود و مادرش در فراق او 

دق مرگ شود. 
لذا از خیال تهیه ی صبحانه هم منصرف شده و یک پتو به خود پیچیده و تا صبح 
روی صندلی نشسته بود تا ساعت هفت و نیم که مسیس گپنگس پایین آمده بود، 

او هم جراتٌ کرده بود نفسی به آزادی بکشد و از جای خود تکان بخورد. 
 پــس از حکایت جــورج گفت از آن تاریــخ به بعد من دیگر ســحر خیزی را ترک
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.... راهمان را ادامه دادیم و کمی بعد رســیدیم به دروازه ای که 
بالاش نوشته بود »قرارگاه طهارت بهداشتی؛ قطب«. اسمرچف 
عذرخواهی کرد و بهم گفت طبق قوانین ســفت و سختی که 
جهت پیشــگیری از انتقال بیماری هــای واگیردار از مدارهای 
دشمن وضع شــده، تطهیر بهداشتی برایم بسیار الزامی است. 
ایسکرینا پیشنهاد کرد لوزم با ارزشم را نگه دارد. دیپلماتم را که 

حالا خیلی سبک شده بود و ساعت و کاغذهام را به او دادم.
 نویسَــک ها بیرون ماندند و من وارد ســاختمانی شــدم که 
معلوم شــد رختکن حمام اســت، با نیمکت های دراز چوبی. 
روی یکــی از آن ها، همان دو راننده ای که دیده بودم - راننده 
های کامیون بخار که بار الوار داشــت - مشغول لباس کندن 
بودند و همان طور دوســتانه به زبــان پاکیزه ی پایه گپ می 
زدند. داشتند از ژناسیموس و فامیل های مادری اش می گفتند. 
دور انگشت بزرگ یکی شان، لنت سیاه رنگ برق کشی پیچیده 
شده بود. من هم مهیای حمام شدم. عجبا که با وجود گرمای 
طاقت فرســای بیرون، اینجا زمهریر بــود و زودی بدنم کبود و 
پوست مرغی شد. زنی با روپوش سفید، پشت پارتیشنی چوبی 

داشت مگس می پراند.
 راننده ها لباس شــان را به او دادند و در عوض، ســطل چوبی 
کوچکی گرفتند و رفتند. من هم به خاله باجی نزدیک شــدم و 

همین کار را کردم. سطل، خیس و لیز و بی دسته بود.
در اتاقِ بعدی زنی را دیدم با ماشــین بزرگی در دست که گویا 
برای پشــم زنی گوسفند ها طراحی شده بود. زن پیشنهاد کرد 
بنشــینم تا موهام را کوتاه کند. نشســتم و خودم را با سطل 
پوشــاندم و گفتم مدل دورکوتاه و جلو بلند. بی آن که حرفی 
بزند یا چیزی روی شــانه ام بیاندازد، ماشــین را روشن کرد و 

صاف، راهی وسط کله ام باز کرد.
فریاد کشــیدم:» چه می کنید، مادام؟! دیوانه شده اید؟ من که 

گفتم چه مدلی بزنید.«
 اولش نفهمید منظورم چیست، ولی بعدش توضیح داد که در 
راســتای برنامه ی مبارزه با حشرات موذی، همه ی شهروندان 
مسکورپِ بدون اســتثنا موها را از ته می زنند تا برای استفاده 
ی دوباره به مرکز بازیافت واگذار شــود. از دست دادن موهای 
قشــنگم برای هیچ و پوچ غم انگیز بود، ولی به قول معروف، 

کسی که سرش به باد رفته، برای موهاش اشک نمی ریزد.
پیش تر که رفتم، برخوردم به دری با تابلوی »ســراب: سرای 
اســتحمام بیرونی«. کنــار تابلو نوشــته ای نصب بود تحت 
عنوان » بخوان و به خاطر بسپار!«. آیین نامه ی رفتاری برای 
شستشــوگران بود که با لحنی رسمی نوشــته شده بود و بر 

سرلوحه اش کلامی منسوب به ژناسیموس:
 در انسان همه چیز باید درخشان باشد: چهره، لباس، تن.

 در ادامه تأکید شــده بود که دغدغه ی هرروزه ی ژناسیموس 
و حــزب تحت فرمانش، رســیدگی به شــهروندان جمهوری 

کمونیســتی همراه با توجه و مراقبت مدام اســت. به برکت 
همیــن توجه و مراقبت، حالا عمــلًا هر کمونی این امکان را 
یافته تا کامل و پیوســته نیازهایش را در رابطه با اســتحمام 
بیرونی برطرف ســازد. اما طبق فرمایشات گهربار همیشگی 
ژناســیموس، ضروری است که صرفه جویی تبدیل به عادت و 
طبیعت ثانویه و حتی اولیه ی هر کمونی شود. برای شستشو 
باید از هرگونه اسراف و هدررفت پرهیز کرد و آب را صرفاً برای 
نیاز طبیعی صرف کرد که محاسبه ی آن اصلًا دشوار نیست: 
وزن هر فرد به کیلوگرم، ضربدر قد به ســانتی متر، تقسیم بر 
۲۱۴۵، مساوی است با مقدار آب سرد و گرمی که هر فرد به آن 
نیاز دارد به واحد سطل. دلشوره برم داشته بود که حالا چطوری 
برای استحمام بیرونی،  این معادلات جانکاه ریاضی را حل کنم 
که ادامه ی متن آرامم کرد. در آنجا لطف کرده و چند تا را برای 
نمونه حساب کرده بودند. با قد ۱۶۵ سانتیمتر و وزن ۷۸ کیلو، 

نیازِ من دقیقاً عبارت بود از شش سطل آب.
همچنین در آیین نامه آمده بود که موارد زیر برای شستشوگران 

ممنوع است:
۱- شستشو با لباسِ رو.

 ۲- نواختن آلات موسیقی.
۳- قضای حاجت های طبیعی

 ۴- آسیب رساندن به اموال کمونیستی
 ۵- هرگونه استفاده از سطل و دیگر ابزار شستشو برای حل و 

فصل نزاع های اجتماعی اکیداً ممنوع.
همان طور که مشــغول خواندن بودم، زیر چشمی متوجه شدم 
که دو مرد از کنارم گذشتند و داخل رفتند، بعد یک زن، بعدش 
یک خانواده )مرد و زن و پســربچه( ، باز دو زن، و البته همگی 
مهیا. با این حال شــک کــردم و از مرد فربهــی که می آمد 

پرسیدم:
» بخش مردانه کجاست؟«

 مرد جا خورد. » کوچولو! از کدام دهات آمده ای؟«
- از اشتوک دورف.

- شاتوردورف؟
- نه. اشتوک دورف.

- همچین اسمی به گوشم نخورده. کجاست؟ خیلی دور افتاده 
ست؟

- بله، شصت سالی از اینجا فاصله داره.
 نگاه عاقل اندر سفیهی بهم کرد و گفت:» تقسیم اماکن هنوز 
در مدارهای دشــمن وجود دارد، ولی اینجا برابری کامل برقرار 

شده و عملًا تفاوت ها از میان رفته.«
بی هوا چشمم چرخید و باورم شد که دست کم این ادعا درباره 

ی خود او صادق است.
 ســراب در ظاهر چیزِ خاصی نداشت و مثل همه ی حمام ها 
بود: سکوهای دراز سنگی، ردیف شیرهای آب روی دیوار، بخار 
و همهمه ی صداها. همه شستشــو می کردند و این وضعیت 
فقط از این لحاظ برایم تعجب آور بود که در مســکو می دیدم، 

وگرنــه این جور فضاها را ۶۰ ســال پیــش از این هم در مدار 
سوم دیده بودم.

 خــود حمام تالاری بود درندشــت و ســتون دار. روی یکی از 
ستون ها، فلشی نصب شده بود که زیرش نوشته بود »پستوی 
اجابت برانگیختگی«. راستی تغییرات بنیادین عجیبی در این 
مدت که نبوده ام رخ داده! زیرش یکی با میخ کنده بود »سیم«. 
دوباره به یاد ســیم افتادم و فکر کردم خوب می شــد او را می 
آوردی بــه این حمام تا ببیند چه چیزهــا که به مخِ بلعنده ها 
نرســیده. تصور کردم چه حالی بهش دست می داد و چه تفی 

می انداخت.
 چند قدم در جهت فلش برداشتم که همان راننده هایی که دو 
بار دیده بودم، جلوم پیداشان شد. هرکدام استکانی پلاستیکی 
پر از چیزی تیره در دست داشتند و جلوی دختر لاغری را گرفته 
بودند و گویا خواسته ای ازش داشتند. اتفاقاً دختر با برگ انجیر 
و چند ســتاره ی کاغذی تا حدودی پوشیده بود. صرف نظر از 
اهداف سرخوشــانه، قیافه ی هر سه نفر عصبانی بود. داشتم 
از کنارشان می گذشــتم که راننده ی انگشت پیچ با سئوالش 

مرا نگه داشت.
- باباجان، نفر سوم می شوی؟

 وقــت دیگری بود بهم برمی خورد کســی باباجان صِدام کند 
و شــاید حتی یکی می زدم زیر چانه اش، ولی حالا خوشحال 
شدم که سنت مقدس روسی »باده نوشی سه نفره« همچنان 
پابرجاســت و همراه با من، تا برقراری کمونیســم زنده مانده 
اســت. بوی مایعی که در استکان ها بود به دماغم رسید و رک 
بگویم، چندان هوس انگیز نبود. عطر خوشی نداشت و بویش 
به تنهایی برای کله پا کردن اســبی کافی بود، ولی مسئله ی 
من این نبود، چون آن لحظه دستم به نفت هم می رسید، بالا 
می کشــیدم. مشــکل این بود که آن قدر خسته بودم که یک 
پیک از هرچه می نوشیدم دیگر نمی توانستم از جا بلند شوم. 
پس قیافه ای جدی گرفتم و دســت گذاشتم روی سینه ام و با 
لحنی موقرانه و موعظه آمیز رو به راننده ها گفتم:» ببخشــید 
رفقا، ترک کرده ام. خودم نمی نوشم و به شما توصیه می کنم 
ننوشــید. الکل کلیــه ها را نابود می کنــد و تاثیرات منفی بر 

توانایی ذهنی می گذارد.«
دو راننده به هم نگاه کردند.

 انگشــت چسبی با تردید گفت:» ما هم نمی شود گفت الکلی 
هستیم. اصلًا ما که تو را دعوت به نوشیدن نکردیم.«
 متعجب پرسیدم:» پس می خواهید چه کار کنیم؟«

 مردها باز به هم نگاه کردند و دخترک کرکر خندید. انگشــت 
چســبی گفت:» این را باش! می پرسد چه کار کنیم. یعنی تو 

نمی دانی؟ خب به پستو می رویم و خلوت می کنیم.«
 باورم نمی شد چه می شنوم. » شما چقدر پست شده اید! مثلًا 
در جامعه ی کمونیســتی زندگی می کنید! چیزی که مردم به 
خاطرش زیر باران گلوله ها جان داده اند، در کوره ها ســوزانده 
شــده اند، در باتلاق ها یخ زده اند!« و با اینکه خســته بودم، 
خلاصه ای از تاریخ انقلاب اکتبر را براشان گفتم و پشت بندش 
جنــگ بزرگ میهنی و محاصــره ی لنینگراد و مقاومت های 

نظامی... و اضافه کردم:» البته شماها که غیرت ندارید و با این 
حرف ها ککتان هم نمی گزد!« و تف کردم روی زمین و رفتم.

 مرد انگشت چسبی دوید و خودش را بهم رساند. » گوش کن 
باباجــان! چرا الکی جوش آوردی؟! عقل از ســرت پریده؟ مگر 
ما عیاشــی می کنیم؟ مقصر این دخترها هســتند، پیش ترها 
نصف بانکه از این صابون می گرفتند،« و اشاره کرد به استکان 
دســتش. » خب، قابل قبول بود. می توانســتی هم خودت را 
بشویی، هم صیقل بدهی. ولی حالا زیر سه بانکه نمی گیرند 

و مجبوریم دنگی روی هم بگذاریم.«
از اینکه درست سردرنمی آورم، شرمنده شدم. عذرخواهی کردم 
و گفتم که متاســفانه در کار مشترک شان نمی توانم شرکت 
کنم: اول اینکه معمولًا مرد وفاداری هستم و دوم اینکه صابون 
نــدارم و توی چمدان جا گذاشــته ام. راننده گفت نیازِ صابونی 
همین جا تامین می شود و اشاره کرد به باجه ای که آن گوشه 
بود و پیرزن تنومندی درش نشســته بود که مســئول تحویل 
اســتکان های مورد نظر بود. با همراهان تازه آشــنایم به آن 

سو رفتیم و من استکانم را گرفتم و بو کردم و به راننده دادم.
نمی دانید چطور ازم قدردانی کرد!

- تو، باباجان، تازه واردی و از زندگی ما ســر درنمی آوری. پس 
اگر به چیزی نیاز پیدا کردی، فقط کافیه بهم سر بزنی. من در 
کمون دسته ی هفتم کار می کنم. آنجا همه مرا می شناسند. 
اسم جدیدم کوزمی است، ولی به رسم قدیم، همان کوزیا صدام 
می کنند. هر چی خواســتی، از قطعات ماشین، میل گاردان، 
میل لنگ، خلاصه از شیر مرغ تا جان آدمیزاد، صاف بیا پیش 

خودم تا برات پیدا کنم.
 ازش تشــکر کردم و رفتم آب بردارم. همه جا روی ستون ها و 

دیوارها پر بود از نوشته هایی با رنگ ضد آب:
 آب، مایه ی حیات!

 آب، سرمایه ی ملی!
هر که آب را هدر دهد، دشمن ملت است.

 با یک پیمانه آب می توان اسبی را سیراب کرد.
وقتی به دیوار شــیرهای آب نزدیک شدم، چشمم به پوستری 
افتاد: یک نفر با قیافه ی ســربازهای سرخ جنگ های داخلی، 
انگشت تهدیدش را رو به من گرفته بود و می گفت:» تو سطل 

آب اضافی هدر داده ای!«
 با اینکه نقاشــی بود، چنان طبیعی تهدیــد می کرد که زیر 
نگاهش تن لرزه گرفتم. گفتم:» نه جان شــما، من نبودم. من 
که هنوز یک ســطل هم برنداشــته ام!« و نیازم را تنها با یک 
ســوم سهمم برطرف کردم. یعنی از شــش سطل، فقط دو تا 
استفاده کردم. از ذهنم گذشت شاید برای این حد صرفه جویی 
مدالی، چیزی در نظر گرفته باشــند، ولی بی آنکه درخواســت 

مدال افتخار کنم از آنجا خارج شدم.
 دم در، لباس هام را بهم برگرداندند که بعد از بخارشویی، هنوز 
گرم بود. دکمه های کتم کج و کوله شده بود، ولی زیپ شلوارم 

سالم مانده بود. آخر زیپ شلوارم آهنی بود...

ادامه دارد

مسکو ۲۰۴۲
نوشته ی: ولادیمیر واینوویچ - روسیه / ترجمه ی: زینب یونسی
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در آستانه پیاده روی فضایی که قرار است در ماه جاری 
توســط دو فضانورد زن انجام شــود، ناســا تاکید کرد 
 که این آخرین پیاده روی فضایــی کاملا زنانه نخواهد 

بود.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، دو زن برای رقم 
زدن یک لحظــه نادر در تاریخ پیاده روی فضایی، اواخر 
این ماه با یکدیگر همراه خواهند شد. پیاده روی فضایی 
بیرون از »ایستگاه فضایی بین المللی«)ISS( که توسط 
 )Loral O›Hara(»اوهارا یاسمین مقبلی و »لورال 
فضانوردان ناســا انجام می شــود، چهارمین پیاده روی 
فضایی کاملا زنانه خواهد بود. این پیاده روی فضایی که 
در حال حاضر برای ۳۰ اکتبر برنامه ریزی شــده است، 
 پس از تاخیر به دلیل نشــت در مجموعه مداری انجام 

می شود.
مقامــات ناســا در بیانیه جدیدی نوشــتند: »پیاده روی 
فضایی ۹۰« چهارمین پیاده روی فضایی خواهد بود که 
توســط دو زن فضانورد انجام می شود و آخرین آنها نیز 
 نخواهد بود زیرا ما به زندگی و کار کردن در فضا ادامه

می دهیم.
ســفر مقبلی و اوهارا که برای ۲۰ اکتبــر برنامه ریزی 
شــده بــود، ۱۰ روز به تعویــق افتاد زیرا نشــت مایع 
خنک کننده آمونیاک در رادیاتور پشــتیبان ماژول علمی 

»نائوکا«)Nauka( روسیه شناسایی شد. 
مدیران ناســا روز ۱۱ اکتبر تصمیم گرفتند دو پیاده روی 
فضایی آینده ایــالات متحده را به عنــوان یک اقدام 
احتیاطی به تعویق بیندازند. روســیه نیــز در ۲۵ اکتبر 
یــک پیــاده روی فضایــی را برای کســب اطلاعات 
 بیشــتر در مورد آنچه اتفاق افتاده اســت، انجام خواهد 

داد.
پیاده روی هــای فضایی که در آنها از لباس های فضایی 
کنونی ناسا استفاده می شود، با بدن های کوچک تر شامل 
بدن زنان به ندرت ســازگاری دارند زیرا این سخت افزار 
در دهه ۱۹۷۰ و زمانی طراحی شد که همه فضانوردان 
 آمریکایی مــرد بودند و مردان معمــولا جثه بزرگتری

دارند.
لباس های فضایی جدیدی که بــرای برنامه های آینده 
ناسا از جمله اکتشــاف ماه آماده می شوند، با اندام های 

متفاوت سازگار خواهند بود.
دهه ۱۹۷۰ زمان متفاوتی برای اســتخدام ها بود. در آن 
زمان، ناسا بیشــتر فضانوردان خود را از ارتش انتخاب 
می کرد که بیشــتر آنها مردان سفیدپوست بودند. اولین 
کلاس فضانوردی ناســا با حضور زنان و رنگین پوستان 
در سال ۱۹۷۸ برگزار شد زیرا ناسا در حال متمرکز شدن 
بــر جنبه های علمی و فنی برای اســتخدام  فضانوردان 

خود بود.
گروهی از فضانوردان زن ناســا تاکنون بر مشــکلات 
ناشــی از اندازه  لباس هــا غلبه کرده انــد و نمونه آن، 
 Christina(»ســفری اســت که »کریســتینا کخ
Koch( و »جســیکا میر«)Jessica Meir( در سال  
۲۰۱۹ انجــام دادنــد. این زنان پس از کار تاریخ ســاز 
خــود در ۱۸ اکتبر ۲۰۱۹، یک مقاله را در »واشــنگتن 
پســت« منتشــر کردند و اهداف خــود را برای حذف 
کردن کلیشــه های معیــوب ایجاد شــده طی چندین 
 دهه کار کردن با لبــاس فضایی در اندازه محدود بیان 
کردند. آنها در این مقاله تاکید کردند که با کمک تکنسین ها 
 و مربیان آنها می توانند وظایف خود را با آسودگی انجام

دهند.
یکــی از تلاش هــا بــرای پیــاده روی دو زن در فضا، 
پیــش از پیــاده روی کخ و میر لغو شــد. کــخ انتظار 
داشــت در مــارس ۲۰۱۹ برای پیــاده روی فضایی به 
فضانــورد   )Anne McClain(»مک کلیــن »آن 
ناســا بپیوندد امــا پس از اینکه مک کلین متوجه شــد 
در قســمت هایی از لباس فضایی اش احساس ناراحتی 

می کند، آن را متوقف کرد. 
ناســا در نظــر داشــت کــه ایــن قســمت ها را در 
مــدار جایگزیــن کنــد امــا بــه دلیــل نگرانی های 
انجــام را  کار  ایــن  زمان بنــدی،  بــه   مربــوط 

نداد.
پیــاده روی فضایــی جدیــد که مقبلــی و اوهــارا با 
تمرکــز بر وظایف تعمیــر و نگهداری انجــام خواهند 
داد، شــامل بیــرون آوردن یــک جعبــه الکترونیکی 
معیــوب از یک آنتن ارتباطــی و جایگزین کردن یک 
مجموعه یاتاقان اســت که از پنل خورشیدی ایستگاه 
پشــتیبانی می کنند. یاتاقان ها برای ردیابی خورشــید 
 هنــگام گــردش ایســتگاه بــه دور زمین مــورد نیاز

هستند.
با فرض اینکــه پیاده روی فضایی دیگــری با اوهارا و 
 )Andreas Mogensen(»موگنســن »آندریاس 
فضانورد آژانس فضایی اروپا در ۱۹ اکتبر انجام شــود، 
این پیــاده روی فضایی کاملا زنانــه، دومین پیاده روی 
 فضایــی اوهــارا و اولین پیــاده روی فضایــی مقبلی

خواهد بود.

 

پژوهشگران »دانشگاه گلاسگو« و »مؤسسه کارولینسکا« 
از طراحی یک آزمایش جدید خبر داده اند که می تواند پیری 

بیولوژیکی را به دقیق ترین شکل بررسی کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از وب ســایت رسمی دانشگاه 
گلاســگو، گروهی از پژوهشــگران اروپایی یک آزمایش 
جدیــد طراحی کرده اند که می تواند پیری بیولوژیکی را در 
یک محیــط بالینی به طور دقیق اندازه گیری کند. طراحی 
این آزمایش هنــگام مطالعه کردن روی بیماران برای پی 
بردن به اثرات بیماری مزمن کلیوی روی پیری بیولوژیکی 

انجام شد.
این آزمایش جدید، یک ســاعت اپی ژنتیک است و نوعی 
ارزیابی بیوشیمیایی به شمار می رود که DNA را بررسی 
می کند تا بفهمد بدن در مقایســه با ســن تقویمی تا چه 
اندازه در حال پیر شــدن اســت. این اولیــن نمونه از این 
آزمایش های پیشــرفته اســت که با دقت در یک محیط 
بالینی، هم در بافت ســالم و هم در بافت ناســالم انجام 

می شود.
»دانشــگاه  بیــن  همــکاری  طــی  پژوهــش  ایــن 
گلاســگو«)University of Glasgow( و »مؤسسه 
کارولینسکا«)Karolinska Institutet( انجام شد و 
به عنوان بخشی از بررسی ها پیرامون اثرات پیری بیماری 

مزمن کلیوی و درمان های مرتبط با آن انجام گرفت.
این گروه پژوهشــی، بیش از ۴۰۰ بیمار مبتلا به بیماری 
مزمن کلیوی را در سوئد به همراه حدود ۱۰۰ نفر در گروه 
کنترل شــده مورد بررســی قرار دادند تا تاثیر بیماری را بر 
پیــری بیولوژیکی در طول درمان بــا روش دیالیز و پس 
از پیونــد کلیه درک کنند. پژوهشــگران برای انجام دادن 
این کار، طیف گســترده ای از آزمایش ها مانند نشانگرهای 
زیستی خون، اتوفلورسانس پوست و ساعت های اپی ژنتیک 
را به کار بردند. آنها از ساعت ها برای اندازه گیری تغییر در 
سن بیولوژیکی حدود ۴۷ بیمار یک سال پس از پیوند کلیه 
یا یک ســال پس از آغاز دیالیز و همچنین، بررسی نحوه 

پیری بافت سالم در ۴۸ بیمار دیگر استفاده کردند.
نتایج نشان داد که ســاعت بیولوژیکی بدن بیماران مبتلا 
به بیماری مزمن کلیوی، سریع تر از ساعت بیولوژیکی بدن 
افــراد عادی می چرخد. این وضعیــت حتی پس از درمان 
با روش دیالیز نیز ادامه دارد. در واقع، مشــخص شــد که 
سرعت ســاعت بیولوژیکی بدن بیماران فقط پس از پیوند 

کلیه کند می شود.
با وجود این، اگرچه همه ساعت های اپی ژنتیک یک تصویر 
مشابه را نشــان می دهند، اما گروه پژوهشی دریافتند که 
هیچ یک از ساعت های کنونی را نمی توان در یک محیط 
بالینی دقیق نشــان داد. زمانی که این روش به مرور زمان 
روی بافت سالم آزمایش شد، همه نتایج تا درجات متفاوتی 

نادرست بودند.
گروه پژوهشی برای رسیدگی به این موضوع، یک ساعت 
اپی ژنتیک جدیدتر و دقیق تر موسوم به »ساعت گلاسگو-

کارولینسکا« ساختند که روی بافت های سالم و ناسالم کار 
می کند. نتایج این ساعت جدید با آنچه پزشکان در بیماران 
مبتلا به بیماری مزمن کلیوی دیدند، مطابقت داشت و به 
نظر می رسید که بافت سالم را نیز به دقت ارزیابی می کند. 
این اولین آزمایش واقعی ساعت های اپی ژنتیک در شرایط 

پیری طبیعی و در برابر پارامترهای بالینی است.
با افزایش ســن، مجموعــه ای از عوامل منجــر به بروز 
تغییرات اپی ژنتیکی و از دســت دادن برچســب شیمیایی 
DNA یــا »DNA متیلاســیون« می شــود. این امر 
اغلــب با بروز طیف گســترده ای از بیماری های مرتبط با 
افزایش ســن مانند بیماری مزمن کلیه، سرطان و بیماری 
قلبی همراه است. ســاعت های اپی ژنتیک به  عنوان یک 
استاندارد طلایی برای اندازه گیری دقیق سن فراتر از سن 
بیولوژیکی افراد پیشــنهاد شده اند؛ زیرا قادر به اندازه گیری 

کردن برچسب های متیلاسیون روی DNA هستند.
پروفســور »پــل شــیلز«)Paul Shiels(، پژوهشــگر 
ارشــد این پــروژه گفت: این پژوهش بــرای اولین بار در 
یک محیــط بالینی انجام می شــود و کمــک می کند تا 
بتوانیــم میزان پیری بیولوژیکــی را به طور دقیق گزارش 
کنیم. یافته های ما با اســتفاده از ساعت جدید گلاسگو-

کارولینســکا به دست آمده اند و نشــان می دهند که این 
بیماران نه تنها ســریع تر از بقیه پیر می شوند، بلکه سرعت 
پیری آنها تنها پس از انجــام دادن پیوند کاهش می یابد. 
 به نظر نمی رســد که درمان با دیالیز بــر این فرآیند تأثیر 

بگذارد.
شــیلز ادامه داد: ایــن اولین آزمایش بالینی ســاعت های 
اپی ژنتیک اســت و کشــف نادرســت بودن بیشــتر این 
آزمایش ها در مقایســه با شواهد پزشــکی، ما را به ایجاد 
یک آزمایش دقیق تر و جدید سوق داده است که می تواند 
برچســب های متیلاســیون را روی DNA بافت سالم و 
ناســالم اندازه گیری کند. ما ثابــت کرده ایم که مطابق با 
استانداردهای بالای یک محیط بالینی، این آزمایش دقیق 

است.
وی افزود: برچسب متیلاسیون DNA تحت تأثیر غذا و 
میکروبیوم روده ما قرار دارد. در نتیجه، این ســاعت جدید 
دارای پتانسیل واقعی برای ارزیابی مداخلات سبک زندگی 
مانند رژیم غذایی اســت که می تواند به نفع عموم باشد و 
به برطرف کردن مشــکلاتی مانند نابرابری های سلامت 

کمک کند.
»پیتــر اســتنوینکل«)Peter Stenvinkel(، اســتاد 
مؤسســه کارولینســکا گفت: من روش جدیــدی را برای 
تخمین اثر مداخلات بر سن بیولوژیکی پیدا کردم که بسیار 
جالب است. این روش را می توان برای مطالعه راهبردهای 
درمانی در افراد مبتــلا به مرحله نهایی بیماری کلیوی به 

کار برد که در معرض پیری زودرس قرار دارند.
 Journal of Internal« در  پژوهــش  ایــن 

Medicine« به چاپ رسید.

  کهکشان   تازه های علم

طراحی دقیق ترین آزمایش برای 
بررسی پیری بیولوژیکی

ناسا:
این آخرین پیاده روی فضایی کاملا 

زنانه نخواهد بود

شماره 4257
چهار شنبه 

26 مهر  1402
7

همینطور که ما به سمت ایجاد یکی از بزرگترین دستاوردهای 
فناورانه بشر، یعنی توسعه هوش مصنوعی شتاب می گیریم، 
باید از خود بپرســیم که جبران هزینه  این پیشرفت چیست؟ 
چرا که به گفته کارشناســان، هوش مصنوعی شرکت گوگل 
به تنهایی می تواند به اندازه کشور ایرلند انرژی مصرف کند.

به گزارش ایســنا و بــه نقل از آی ای، سیســتم های مبتنی 
بر هــوش مصنوعی نه تنها حجم زیــادی از داده ها را برای 
آمــوزش مصرف می کننــد، بلکه برای کار کــردن به مقدار 

زیادی برق نیز نیاز دارند.
یک مطالعــه جدید، مصرف انرژی و ردپــای کربن چندین 
مدل زبان بزرگ اخیر را محاســبه کرده اســت. یکی از آنها 
ChatGPT اســت که با ۱۰ هــزار پردازنــده گرافیکی 
انویدیا)NVIDIA( کار می کند، ۱۲۸۷ مگاوات ساعت برق 
مصرف می کند که معادل انرژی مصرف شــده توسط ۱۲۱ 

خانه برای یک سال در ایالات متحده است.
همیــن طــور که ما به ســمت ایجــاد یکــی از بزرگترین 
پیشــرفت های فناورانه که بشــر تاکنون به آن دست یافته 
اســت، شــتاب می گیریم، باید از خود بپرسیم که چه چیزی 

هزینه های گزاف این پیشرفت را جبران می کند؟
در تحلیلی که در مجله Joule منتشــر شــده، الکس دی 
وریس)Alex de Vries( نویســنده این مقاله اســتدلال 
می کند که در آینده، انرژی مورد نیاز برای استفاده از ابزارهای 
هوش مصنوعی ممکن اســت حتی بیشتر از نیازهای انرژی 

برخی از کشورهای کوچک باشد.
وی می گوید: در ســال ۲۰۲۱، کل مصرف برق گوگل ۱۸.۳ 
تراوات ساعت بود که هوش مصنوعی ۱۰ تا ۱۵ درصد از آن 
را تشــکیل می داد. بدترین ســناریو نشان می دهد که هوش 
مصنوعی گوگل به تنهایی می تواند به اندازه کشــوری مانند 
ایرلنــد با مصرف ۲۹.۳ تراوات ســاعت برق در ســال، برق 

مصرف کند.
با گذشت زمان، هوش مصنوعی انرژی بیشتری مصرف 

خواهد کرد
از زمانی که شــرکت اوپــن ای آی ربات هــوش مصنوعی 
ChatGPT را در اواخر سال ۲۰۲۲ به جهان معرفی کرد، 
رونــق هوش مصنوعی مولد به وجــود آمد. این امر منجر به 

افزایش تقاضا برای تراشه های هوش مصنوعی شده است.

شــرکت انویدیا که در خط مقدم عرضه تراشه های رده بالا 
قرار دارد، در سه ماهه منتهی به ژوئیه ۲۰۲۳ درآمدی معادل 
۱۶ میلیارد دلار را گزارش کرده است. این بدان معناست که 
تقاضا برای تراشه های هوش مصنوعی بیش از پیش در حال 

افزایش است.
اخیراً نیز تغییرات در شــرکت های بیشــتری به وجود آمده 
است، شرکت هایی که تراشه های خود را برای برآورده کردن 
نیازهای ســنگین هوش مصنوعی توسعه می دهند. گوگل و 
آمازون در حال حاضر تراشــه های هــوش مصنوعی خود را 
دارند، در حالی که شایعات مبنی بر اینکه مایکروسافت نیز از 
سخت افزار تراشــه داخلی خود در ماه آینده رونمایی خواهد 

کرد، در حال پخش شدن است.
شرکت مایکروسافت همچنین سرمایه گذاری های سنگینی در 
شرکت OpenAI دارد که طبق گزارش ها، این شرکت نیز 
در مراحل ابتدایی توسعه تراشه های خود یا خرید یک شرکت 

نیمه رساناست که این کار را برایش انجام دهد.
همه ی اینها به این معنی اســت که افزایش چشمگیری در 
ردپای مصرف انرژی توســط صنعت هوش مصنوعی وجود 

خواهد داشت.
وریــس توضیح می دهد: بــه عنوان مثــال، تقاضای انرژی 
شــرکت هایی مانند گوگل، اگر هوش مصنوعی مولد در هر 
موتور جســتجوی آن ادغام شــود، می تواند بــه میزان قابل 

توجهی افزایش یابد.
غول بعدی در مصرف انرژی

طبق گزارش ها تخمین زده می شــود که ادغام یک چت بات 
مانند ChatGPT با موتور جستجوی گوگل به ۵۱۲ هزار 
و ۸۲۰ سرور مجهز به تراشــه های HGX A۱۰۰ شرکت 

انویدیا نیــاز دارد که به معنای بیش از چهار میلیون پردزانده 
گرافیکی اســت و تقاضای برق ۶.۵ کیلووات برای هر سرور، 
مصرف برق روزانه آن را به ۸۰ گیگاوات ســاعت و مصرف 

سالانه آن را به ۲۹.۲ تراوات ساعت می رساند.
وریس خاطرنشــان می کند که ابزارهــای هوش مصنوعی 
یک مرحله آموزش اولیه دارند و ســپس یک مرحله استنتاج 
دارند. مرحله آموزش پرمصرف ترین مرحله اســت و تاکنون 
مرکز تحقیقات پایداری هوش مصنوعی بوده اســت. مرحله 
استنتاج نیز زمانی اســت که این ابزارها بر اساس داده هایی 
که روی آنها آموزش دیده اند، خروجی تولید می کنند. وریس 
 از جامعه علمی می خواهد که به این مرحله توجه بیشــتری

کنند.
وی می گویــد: شــرکت OpenAI بــرای پشــتیبانی از 
ChatGPT بــه ۳۶۱۷ ســرور HGX A۱۰۰  انویدیا با 
مجموع ۲۸ هزار و ۹۳۶ پردازنده گرافیکی نیاز داشــت که به 
معنای تقاضای انرژی ۵۶۴ مگاوات ســاعتی در روز است و 
این فقط برای راه اندازی این چت بات قبل از شروع استفاده از 

آن توسط مصرف کنندگان است.
وی افزود: در مقایســه با ۱۲۸۷ مگاوات ساعت تخمین زده 
شــده در مرحله آموزشــی GPT-۳، تقاضــای انرژی فاز 

استنتاج آن به طور قابل توجهی بالاتر به نظر می رسد.
وریس در پایان خاطرنشان می کند که خیلی خوش بینانه است 
که انتظار داشــته باشــیم بهبود در کارایی سخت افزار و نرم 
افــزار به طور کامل هرگونه تغییــر طولانی مدت در مصرف 
بــرق مرتبط با هوش مصنوعی را جبــران کند. اما تلاش ها 

در حال انجام است.
بــه عنوان مثــال در تاریخ ۹ اکتبر گروهی از پژوهشــگران 
MIT گزارش دادند که در حال یافتن راه هایی برای کاهش 
مصرف برق مدل های هوش مصنوعی هستند. آنها توانسته اند 
مصــرف انرژی یک مدل هوش مصنوعی را با محدود کردن 
توان مصرفی پردازنده های گرافیکی که آن را تغذیه می کنند، 

۱۲ تا ۱۵ درصد کاهش دهند.
وریس نیز پیشــنهاد می کند کــه پردازنده هــای گرافیکی 
قدیمی تر که در استخراج ارز دیجیتال اتریوم استفاده می شوند 
و اکنون اســتفاده  نمی شــوند، می توانند مجدداً مورد استفاده 

قرار گیرند.

مصرف انرژی هوش مصنوعی گوگل به اندازه یک کشور می شود

فرانک روبیو فضانورد ناســا پــس از اقامت 
غیرمنتظره یک ســاله در ایســتگاه فضایی 
بین المللــی، خود را فوق العاده خوش شــانس 

خواند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، فرانک 
روبیو فضانورد ناســا می گوید کــه گذراندن 
بیشــتر از شش ماه در فضا باعث شده تا او در 

این کار بهتر از قبل شود.
روبیــو، که به طور غیرمنتظره ای بیش از یک 
 )ISS( ســال را در ایستگاه فضایی بین المللی
انجام  ارزیابی های دوره ای روی خود  گذراند، 
داد تا افزایش زمان حضورش در فضا کارآمدتر 
باشــد. او در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی 
زنــده روز جمعه)۱۳ اکتبــر( در مرکز فضایی 
جانسون ناسا در هیوستون گفت: من توانستم 
ببینم چه کارهایی را به خوبی انجام داده ام، چه 
کارهایی را ضعیف انجام داده ام و ســعی کنم 
آن ها را در نیمه بعدی ماموریت اکسپدیشــن 
بهبود بخشــم. او تاکید کرد که هنوز عالی و 
کامل نیست، اما بسیار خوش شانسی است که 
بتوانید درس هایی که آموختید را بلافاصله به 
کار بگیرید. بســیاری از مردم باید پنج، شش 
یا ۱۰ ســال برای ماموریت دوم صبر کنند. تا 
زمانی که بتوانند آن چیزهایی را که به تازگی 

یاد گرفته اند اجرا کنند.

پس از اینکه فضاپیمای روســی سایوز برای 
انتقال روبیو در ماه دســامبر ســال ۲۰۲۲ در 
حالی که به ایستگاه فضایی بین المللی متصل 
شده بود، دچار نشتی شد، او به طور غیرمنتطره 
رکورد ایالات متحده برای طولانی ترین پرواز 
فضایی را شکست و ۳۷۱ روز متوالی را در فضا 
گذراند. پس از مجموعه ای از  برنامه ریزی های 
پیچیــده، فضانوردان ایــن ماموریت روبیو و 
سرگئی پروکوپیف و دیمیتری پتلین روس، در 
روز ۲۷ ســپتامبر با یک فضاپیمای جایگزین، 
به سلامت به خانه رسیدند. در آن زمان، شش 
ماه از تاریخ اولیه برنامه ریزی برای بازگشــت 

آنها به زمین گذشته بود.
نشتی که سایوز را متوقف کرد، اولین مشکل 
از ســه مشــکل خنک کننده ســخت افزاری 
ایستگاه فضایی بین المللی در بخش روسیه در 
یک سال اخیر بوده است. به دنبال آن حادثه، 

 Progress پروگرس  باری  فضاپیمای  یک 
در ماه فوریــه ۲۰۲۳ در حین ماموریت روبیو، 
نشت کرد. آژانس فضایی فدرال روسیه گفته 
اســت که هر دو فضاپیمای سایوز و پروگرس 
احتمالا در اثر برخورد ریز شهاب سنگ آسیب 

دیده اند.
نشت مایع خنک کننده جدیدی در این هفته 
در ماژول نائوکا)Nauka( روسیه نیز رخ داد. 
یک رادیاتور پشــتیبان ۱۳ ساله در این مرکز 
علمی دو ساله، به دلایلی که هنوز نامشخص 
است، در روز دوشنبه)۹ اکتبر( دچار نشتی مایع 
خنک کننده شــد. نائوکا به خوبی کار می کند 
و نشــتی آن متوقف شده است، اما این اتفاق 
دو پیاده روی فضایی ایالات متحده را به تاخیر 

انداخت.
روبیو گفت که ســابقه نظامی او به سازگاری 
 بــا اقامــت طولانــی مــدت کمــک کرده 

است.
وقتی روبیــو و خانواده اش این خبر را دریافت 
کردند، کمک از راه رسید. او می گوید: جامعه 
اطراف ما دعا و حمایــت زیادی کردند. واقعا 
محبت و حمایت بسیار زیادی دریافت کردیم. 
بنابرایــن از این منظر، ایــن کار را فوق العاده 

آسان کرد.
روبیو در مورد نشت نائوکا گفت: متاسفانه، من 

جزئیات زیادی در مــورد آخرین حادثه، یعنی 
سومینِ آن نمی دانم. او افزود: اگر آن ها به هم 
مرتبط باشند، شاید تغییری در محیط رخ داده 

باشد که حادثه ها نزدیک به هم رخ داده اند.
او تاکیــد کرد که کنترل کنندگان ماموریت در 
هیوستون و مســکو، تحلیل های باورنکردنی 
برای رســیدن به علت اصلی انجام می دهند. 
و همانطور که برای ما انجام دادند، قصد دارند 
یک طرح عالی ارائه دهند تا مطمئن شــوند 
 که ایمنــی خدمه برای همه افــراد تیم مهم

است.
در حالی که بیشــتر زمان روبیو در فضا صرف 
برخورد با موارد غیرمنتظره می شد، هنوز زمان 
برای کمی سرگرمی وجود داشت. روبیو یک 
گم شده را به طور تصادفی در ایستگاه فضایی 
بلافاصله پس از برداشت گم کرد. این گوجه  
فرنگی از دســت او رها و در فضا شناور و دور 

شد.
روبیو به شــوخی و با اغراق می گوید: به رغم 
اینکه ۱۸ تا ۲۰ ســاعت از وقتم به دنبال آن 

گوجه فرنگی گشتم هرگز آن را پیدا نکردم.
او افزود: رطوبت آن جا حدود ۱۷ درصد است. 
احتمالا به حدی خشــک شده که نمی توانید 
بفهمید چیست، و کسی فقط آن را دور انداخته 

است.

فضانورد ناسا اقامت یک ساله اجباری در فضا را خوش شانسی می داند

بسیاری از ما با احســاس سستی و بی حالی 
در بعد از ظهر آشنا هستیم، اما برای کسانی 
که آپنه انســدادی خواب)OSA( دارند، این 
پژوهشگران  اکنون  اســت.  مشکل شدیدتر 
دانشگاه مک مســتر کانادا با کمک دکتر دنا 
زراعتکار موفق به شناســایی داروهایی برای 

مقابله با خواب آلودگی روزانه هستند.
بــه گزارش ایســنا و بــه نقــل از اس ای، 
خوشــبختانه پژوهشگران موفق به شناسایی 
دارویی شده اند که می تواند با خواب آلودگی 
روزانه مقابله کند که البته متشکل از کافئین 

نیست.
خــواب آلودگــی بیــش از حــد در طــول 
روز)EDS( برای افرادی که آپنه انســدادی 
خواب)OSA( دارند، می تواند زندگی روزمره 
آنها را به شــدت تحت تاثیــر قرار دهد. این 
بدان معنی اســت که میل شدید به خوابیدن 
در زمان های نامناسب - برای مثال در حین 
رانندگی یا غذا خوردن - و اغلب برای انجام 
کارهای ســاده، این افراد را با مشکل جدی 

مواجه می کند.
مثبــت  فشــار  ماســک  کــه  حالــی  در 
هوایی)PAP( یک راه حل اســتاندارد برای 
مبتلایــان بــه OSA اســت و می تواند به 
حمایت از ریه ها با هوای فشــرده در شــب 
کمک کند، امــا همیشــه EDS را از بین 
نمی برد. در نتیجه، کارشناســان در حال کار 
برای شناســایی داروهایی هستند که بتوانند 

کمک کنند.
تایلر پیتر، پزشک متخصص داخلی از دانشگاه 
مک مستر در کانادا می گوید: مهم ترین کاری 

که افراد مبتلا بــه OSA باید انجام دهند، 
اســتفاده از دســتگاه PAP اســت، اما اگر 
هنوز خواب آلود هستند، گزینه هایی به شکل 
دارو وجود دارد که می تواند خســتگی آنها را 

کاهش دهد.
پیتــر و همکارانش در مطالعه خود که در ماه 
مه منتشــر شــد، ۱۴ کارآزمایی بالینی قبلی 
را که شــامل ۳۰۸۵ فرد مبتلا به OSA و 
EDS بودند، بررســی کردند و به بررســی 
اثربخشی مقایسه ای سه داروی ضد خستگی 
 ،)solriamfetol ســولریامفتو)  شــامل 
armodafinil-(آرمودافینیل-مودافینیل

 )pitolisant(و پیتولیزانت )modafinil
پرداختند. هر سه با درجات مختلفی نسبت به 

دارونماها در مبارزه با EDS موثرتر بودند.
پژوهشــگران با ترکیب داده هــای این ۱۴ 
کارآزمایی دریافتند که ســوریامفتول از نظر 
بیداری بیشــترین تفاوت آماری را نســبت 
به دارونما دارد. شــواهد برای آرمودافینیل-

مودافینیل و پیتولیزانت کاملا روشــن نبود و 
نشان می داد که تا حدودی بیداری را تقویت 
می کنــد، اما به طور کامل راه چاره نیســت 
و پس از یک ماه اســتفاده شــرایط را بهبود 

می بخشد.
آمارها همچنین نشان داد که عوارض جانبی 
می تواند مشــکل اســتفاده از آرمودافینیل-

مودافینیل و ســولیامفتول باشــد و بیماران 
احتمال بیشتری داشــت که استفاده از اولی 

را متوقف کنند.
در حالــی که خلاصــه کــردن یافته ها در 
آزمایش های متعدد دشــوار است، اما مقایسه 

اثرات ایــن داروها، ســوریامفتول را داروی 
بهتری نشان می دهد که احتمالًا در نتیجه ی 
افزایش سطح نوراپی نفرین)آماده کردن بدن 
بــرای فعالیــت( و دوپامین)مرتبط با لذت و 

انگیزه( در مغز است.
پژوهشــگران می گوینــد، مزایــا و معایب 
ســوریامفتول، به ویژه از نظر اثرات طولانی 
مدت بر افرادی کــه آن را مصرف می کنند، 
ارزش بررســی بیشــتری دارند، زیرا شواهد 
کمی در مورد اســتفاده طولانــی مدت آن 
وجود دارد و این فقط افراد مبتلا به OSA و 
EDS نیستند که ممکن است سوریامفتول 

و این داروهای دیگر را مفید بدانند.
دنا زراعتکار اســتادیار بیهوشــی از دانشگاه 
مک مستر می گوید: جالب است که می بینیم 
این داروهای ضد خستگی چقدر برای درمان 
بیماری های مرتبط مانند ســندرم خســتگی 
مزمن و کووید طولانی مدت موثر هســتند. 
حالا می دانیــم این داروها برای بیماری های 

مشابه نیز کار می کنند.
اما هنــوز چیزهای زیادی در مــورد کووید 
یا خســتگی مزمن طولانی وجــود دارد که 
نمی دانیــم و هرگونه درمان بــرای آنها باید 
به شکل ایده آل آزمایش و انجام انجام شود.

دو مــورد از ایــن داروهای مــورد مطالعه 
قبلی برای درمــان OSA و EDS تجویز 
می شــوند و پیتولیسانت هنوز توسط سازمان 
غذا و داروی آمریکا)FDA( در حال بررسی 

است و مجوز نگرفته است.
اینکه پزشــک چه دارویــی را تجویز کند به 
عوامل مختلفی از جمله مشخصات سلامت 

شخصی بیمار بستگی دارد. با این حال، این 
اولین بار است که این درمان ها با یکدیگر به 

این شکل مقایسه می شوند.
در حالی که این داروها عوارض جانبی خاص 
خود را دارند و به عنوان مثال ســوریامفتول 
با افزایش فشــار خون مرتبط است، مصرف 

کنندگان باید مراقب باشند.
گفته می شــود حــدود یک میلیــارد نفر در 
سراسر جهان تحت تأثیر OSA قرار دارند و 
به وضوح نیاز فوری به درمان های بهتر برای 

آنها وجود دارد.
پیتــر می گوید: ۱۵ تــا ۳۰ درصد از مردم در 
آمریکای شــمالی OSA دارند و شیوع آن 
می تواند بسیار بیشتر شــود، زیرا بسیاری از 
افــراد دیگر وجود دارند که هنوز تشــخیص 
داده نشــده اند. بسیاری از افراد دارای علائم 
هســتند، زیرا این بیماری به شدت با چاقی 
مرتبط است که تعداد زیادی از افراد در کانادا، 
ایالات متحده و ســایر کشورهای پردرآمد را 

تحت تاثیر قرار می دهد.
 Annals of ایــن پژوهــش در مجلــه
شــده  منتشــر   Internal Medicine

است.

با همیاری دانشمند ایرانی انجام شد

شناسایی داروهایی برای درمان خواب آلودگی در طول روز
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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گروه ورزش
مدیر کل ورزش و جوانان اســتان هرمزگان در ســامانه 
مردمی سامد پاســخگوی مطالبات جوانان و ورزشکاران 

سراسر استان بود.
بــه گزارش روابــط عمومــی اداره کل ورزش و جوانان 
هرمــزگان ، دکتر مظفر مهری خادمی نســب مدیر کل 
ورزش و جوانان استان با همراهی مسیحی مسوول دفتر 
فنی مهندسی اداره کل همچنین فکور مسوول بازرسی و 
پاسخگویی به شکایات اداره کل ، روز یکشنبه 23 مهرماه 
جاری در سامانه ارتباط دولت با مردم »سامد« استانداری 
در خصوص پاســخگویی به مطالبات و درخواســت های 
مردمی، جوانان و ورزشکاران، در راستای اجرای نظام نامه 
مدیریت ارتباطات مردمی در بســتر سامد و تبیین اهداف 
دولت مردمی و تحقق مصادیق حقوق شهروندی در محل 
سامانه سامد حضور یافت و پاسخگوی سوالات مردمی و 

مطالبات جامعه هدف و مردم بود.
دکتر خادمی نسب گفت : در راستای تحقق اهداف عالیه 
دولــت مردمی ایران قوی در خصــوص ارتباط با مردم و 
حفــظ کرامت جامعه هدف و بنا بر تاکید اســتاندار مبنی 
بر اســتمرار تعامل و ارتباط مدیران با مردم و پاسخگویی 
به درخواست ها و مشکلات هموطنان به ویژه در مناطق 
دور افتاده و شهرستان های استان و ایجاد فرصتی یکسان 
برای همه اقشــار جامعه برای ارتباط مســتقیم تلفنی با 
مسئولین و مدیران دستگاه های اجرایی در سامانه سامد، 
خــود را مصمم به حضور در این ســامانه می دانیم و این 
حضور و پاســخگویی به مطالبات مردمی استمرار خواهد 

داشت.
لازم به ذکر اســت ، بــا هماهنگــی و برنامه ریزی دفتر 
بازرسی استانداری و در راستای اجرای نظام  نامه مدیریت 
ارتباطات مردمی در بستر ســامد و تبیین اهداف دولت و 
تحقق مصادیق حقوق شــهروندی و تأکیدات مقام عالی 
استان مبنی بر استمرار تعامل مردم و دولت و پاسخگویی 
به درخواســت  ها و مشــکلات همو طنان عزیز و ایجاد 
فرصتی یکســان برای همه اقشــار جامعه بــرای ارتباط 
مستقیم تلفنی با مسوولین و مدیران دستگاه  های اجرایی 
این ســامانه راه  اندازی شــده تا شــرایط برای پیگیری 

مشکلات مردم در بخش  های مختلف آسان  ترشود.

گروه ورزش
رحیمــی  محســن 
هرمزگانی  جــودوکار 
موفق شد در مسابقات 
پیشکسوتان  قهرمانی 
کشور مدال نقره را بر 

گردن بیاویزد.
روابط  گــزارش  بــه 
عمومی هیات جودو هرمزگان ، مســابقات جودو قهرمانی 
پیشکسوتان کشور در سالن شهید افراسیابی تهران برگزار 
و محســن رحیمی جودو کار وزن 66- کیلوگرم  اســتان 
هرمزگان توانســت با اقتدار تمام مــدال نقره این دوره از 
مســابقات را گردن آویز خود کند و بر سکوی دوم بایستد 
، ضمن این که علیرضا بوژانی دیگر جودو کار اســتان در 

وزن 100- کیلوگرم در این رقابت ها حضور داشت.
گفتنی اســت ، این نخســتین حضور جودو کاران هیات 
جودو اســتان هرمزگان در مســابقات پیشکسوتان کشور 
اســت ، ضمنا این رقابت ها به مــدت دو روز به میزبانی 

سالن شهید افراسیابی تهران برگزار شد.

گروه ورزش
مهندس علي شهابی به عنوان مشاور راهبردی و مسوول 

کمیته اقتصادی هیات ووشو استان منصوب شد.
به گزارش روابط عمومي ووشو هرمزگان ، طي حکمي از 
سوی عسکری زاده  رییس هیات ووشو استان هرمزگان ، 
مهندس علی شهابی  به عنوان مشاور راهبردی و مسوول 

کمیته اقتصادی  این هیات منصوب شد.
گفتنی اســت ، وی ضمن داشــتن ســوابق ورزشی  از 

کارآفرینان استان هرمزگان نیز می باشند.

گروه ورزش
تیم هندبال بانوان فولاد هرمزگان در هفته سوم لیگ برتر 

کشور تیم فولاد مبارکه اصفهان را مغلوب کرد.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،نماینده اســتان صبح 
امروز )21مهر ماه(در اصفهــان با نتیجه 33بر23 میزبان 
خود تیم فولاد مبارکه اصفهان را شکســت داد و سومین 

برد خود را به ثبت رساند.
شاگردان مینا خنفری در تیم فولاد هرمزگان با این برتری 

6امتیازی و در صدر جدول ۷تیمی قرار گرفتند.
گفتنی اســت ، تیم فولاد هرمــزگان در هفته چهارم این 
پیکارها در لارستان به مصاف تیم شهید چمران این شهر 

می رود.

گروه ورزش
تیــم فوتبال پالایش نفت بندرعبــاس در هفته دوم لیگ 
برتر بزرگســالان بندرعباس تیم نور پاقلاتان را شکست 

داد.
به گــزارش روابط عمومــی و امور بین الملل باشــگاه 
فرهنگی ورزشــی پالایــش نفت بندرعبــاس ، این تیم 
در ورزشــگاه اختصاصی پاقلاتــان 3 بر 2 میزبان خود را 

شکست داد.
گفتنی است ، مســلم نوحه خوان 2 گل و عرفان مرادی 
یک گل بــرای نفتی های بندرعباس به ثمر رســاندند ، 
ضمن این که تیم فوتبال پالایش نفت بندرعباس با یک 

مساوی و یک برد 4 امتیازی است ، 
ضمنا لیگ برتر فوتبال بزرگسالان شهرستان بندرعباس 

با حضور 10 تیم در حال برگزاری است.
 

گروه ورزش
تیم فوتســال پالایش نفت بندرعباس در هفته نهم لیگ 
برتر باشــگاه های کشور با نتیجه 2 بر 1 از سد تیم فولاد 

زرند ایرانیان گذشت.
تیم فوتسال پالایش نفت بندرعباس در سالن ورزشی فجر 
بندرعباس میزبان تیم فولاد زرند ایرانیان بود؛ که توانست 

این تیم را با شکست مواجه نماید.
نیمه نخســت این مســابقه با برتری تیــم پالایش نفت 
بندرعباس با تک گل »امیر رضا خون جهان« پایان یافت 
اما در نیمه دوم، شاگردان »عباس روزپیکر« در تیم فولاد 
زرنــد ایرانیان برای جبران گل خورده، بازی رو به جلو در 
دستورکار خود قرار دادند و در یکی از حملات خود توسط 
»پوریا گلشــنی« به گل تساوی دست یافتند و بازی روند 

متعادلی به خود گرفت.  
تیم فوتســال پالایش نفت بندرعباس که به دنبال ســه 
امتیــاز این دیدار بود، توســط بازیکن ملــی پوش خود 

»محمد حسین بازیار« به گل دوم رسید.
تیــم فولاد زرنــد ایرانیان بعد از دریافــت این گل برای 
کشــاندن بازی به تســاوی تلاش زیادی از خود نشان 
داد اما وجود یک سنگربان شــجاع در تیم پالایش نفت 
بندرعباس مانع فرو پاشــی دروازه این تیم شد و »سپهر 
محمــدی« با واکنش های زیبای خود توانســت چندین 
فرصت گلزنــی را از تیم مهمان بگیرد و ســرانجام تیم 
پالایــش نفت بندرعباس با پیروزی 2 بر 1 ســه امتیاز را 

در کیسه امتیازات خود ذخیره کرد.
گفتنی اســت ، قبل از این دیدار، طی مراسمی از مربیان 
2 تیم »عباس روزپیکر« و »امید پرمر« از ســوی باشگاه 
پالایــش نفت بندرعبــاس و هیات فوتبــال بندرعباس 
قدردانی شد ، ضمنا تیم پالایش نفت بندرعباس در هفته 
دهــم لیگ برتر به دیدار تیم فرش آرا در مشــهد خواهد 

رفت.

گروه ورزش
مدیــر کل ورزش و جوانان هرمزگان از پروژه های عمرانی 

و اماکن ورزشی شهرستان سیریک بازدید به عمل آورد.
دکتر مظفرمهری خادمی نســب مدیر کل ورزش وجوانان 
هرمزگان از پروژه های عمرانی واماکن ورزشــی شهرستان 

سیریک بازدید نمود.
در این بازدید خادمی ابتدا باحضور در مرقدشــهدای گمنام 
به مقام شــامخ شهدا ادای احترام کرد و سپس با حضور در 
اداره ورزش  و جوانان شهرستان باهمکاران و پرسنل اداری 

دیدار و بر بازسازی تجهیز این مجموعه تاکیدکرد.

در این بازدید که ابراهیم آئین پرســت رییس اداره ورزش 
و جوانان ســیریک و ناظر پروژه هــای عمرانی اداره کل 
حضور داشــت مقرر شــد اعتباری ویژه جهت بازسازی و 
تجهیز محیط اداری، ســالن ورزشی چند منظوره سیریک 
و همچنین ســالن ســقف کوتاه رزمــی و چمن مصنوعی 
زمیــن  فوتبال این شهرســتان اقدامی فوری اندیشــیده و 
اعتباری ویژه برای این شهرســتان مصوب شــود ، ضمنا 
دو پــروژه ورزشــی در هفتــه تربیت بدنــی و ورزش در 
 این شهرســتان افتتــاح و مورد بهره بــرداری قرار خواهد 

گرفت.

 توپ  و تور 
   

اولین برد پالایش نفت بندرعباس در لیگ 
برتر فوتبال

فولاد زرند ایرانیان مغلوب پالایش نفت 

بندرعباس شد

حضور مدیر کل ورزش و جوانان 
هرمزگان در سامانه سامد

   خبر
  

پروژه ورزشی در سیریک به بهره برداری می رسد
برد های متوالی بانوان هرمزگانی در برد های متوالی بانوان هرمزگانی در 

لیگ برتر هندبال کشورلیگ برتر هندبال کشور

رحیمی جودوکار هرمزگانی مدال نقره 
مسابقات جودو قهرمانی کشور را برگردن 

آویخت

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
جلسه شــورای ورزش بخش لیردف به ریاست 
حسن علی میرزایی بخشدار  لیردف و با حضور 
عبدالمجید مرادی رییس اداره ورزش و جوانان 
جاسک، رییس شورای بخش لیردف، شهردار و 
رییس آموزش و پرورش ، خانم حسینی مسوول 
قــرارگاه جهادی بانوان،  فرمانداری جاســک،  
کلثــوم راهی زاده،  احمد ارجمند، رییس تربیت 
بدنی بسیج،  نمایندگان بسیج و انتظامی بخش 
لیردف در سالن بخشــداری این بخش برگزار 

شد.
این جلســه با دســتور کار بررســی  مسایل و 
مشــکلات ورزش لیردف ، برگــزاری همایش 
پیاده روی خانواده به مناسبت هفته تربیت بدنی 
و ورزش و معرفی مســوول جدید ورزش بانوان 

برگزار گردید. 
عبدالمجید مرادی رییس اداره ورزش و جوانان 
جاسک ضمن تشکر از همکاری بخشدار لیردف 
گفت : ورزش لیردف ســر شار از  استعداد های 
فــراوان می  باشــد ، ضمن این کــه در دولت 
ســیزدهم زیر ساخت های خوبی از جمله زمین 
های چمن مصنوعی احداث شــده که این روند 
ادامه دارد و تاکنــون ده زمین چمن مصنوعی 
محله ای در روستا های بخش لیردف احداث و  
مورد بهره  برداری قرار گرفته است و با حمایت 
دولت سیزدهم  و توجه مقام عالی وزارت ، مدیر 
کل ورزش و جوانــان ، فرماندار شهرســتان و 
استاندار هرمزگان کار احداث زمین های چمن 
مصنوعی در بخش لیردف ادامه دارد و تا ســال 
آینده زمیــن های چمن  مصنوعی بیشــتری 

احداث خواهد شد. 
 رییــس اداره ورزش و جوانان جاســک اظهار 
داشــت : در دولت ســیزدهم عملیات احداث 
دو زمیــن چمــن مصنوعی را در دو روســتای 
کوهستانی و  صعب العبور جانوری و  نوگین از 
توابع بخش لیردف آغاز شده است و زیر ساخت 

این دو زمین آماده است و  به زودی فرش چمن 
این دو زمین نصب خواهد شد.

رییــس اداره ورزش و جوانــان جاســک بیان 
داشــت: حمایت مدیــر کل ورزش و جوانان ،  
فرماندار ، امام جمعه و  اســتاندار هرمزگان در 
امر توســعه زیر ســاخت های ورزش روستایی 
جاســک بی نظیر است و جا دارد از یکایک آن 

ها  تشکر کنم. 
رییــس اداره ورزش و جوانان جاســک گفت 
:  بســیج یک ظرفیت بزرگ در امر گســترش 
ورزش شهرســتان جاســک اســت و حمایت 
فرمانده بسیج جاسک از ورزش این شهرستان 

بی نظیر و قابل تقدیر است.
عبدالمجید مرادی تصریح کرد : بخشدار لیردف 
فردی جهادی ورزشــکار می  باشــد که در امر 
احداث زیر ساخت های ورزشی لیردف همکاری 
خوبی با ما دارند ، ضمن این که توسعه ورزش 
بانوان در بخش لیردف از مهمترین دســتور کار 

اداره ورزش و جوانان جاسک می  باشد. 
او گفت ،  استعداد های خوبی در ورزش بانوان 
لیردف داریم و نگاه ما به ورزش بانوان و آقایان 
نگاه عادلانه می  باشد ، ضمنا آموزش و پرورش 
یــک ظرفیت خوب بــرای ورزش ردهای پایه 
می باشد که مدیریت آموزش و پرورش جاسک 
و بخش لیردف با ورزش شهرســتان جاســک 

همکاری خوبی دارند. 
مــرادی اظهار داشــت:  مدیــر کل ورزش و 
جوانان اســتان و فرماندار جاسک پیگیر مرمت 
، بازســازی سالن ورزشی شــهر لیردف ، خربد 
و نصب چمن زمین فوتبال مجموعه ورزشــی 
لیردف می باشــند و قرار است از اعتبارات ملی 

بودجه ای را به این امر اختصاص دهند. 
عبدالمجید مرادی رییس اداره ورزش و جوانان 
جاســک گفت : رییس شــورای بخش لیردف 
دهیاران و شــوراهای بخش لیردف نگاه شان 
به امر توســعه ورزش این بخش مثبت است و 

همکاری خوبی در این خصوص دارند. 
 مــرادی اظهار کرد : در هفتــه تربیت بدنی و 
ورزش با همکاری بخشــدار لیردف ، شهرداری 
،  آموزش و پرورش  ، شــورای بخش ، بسیج و 
نیروی انتظامی یک همایش پیاده روی خانواده  
برگزار خواهد شد و از همه ادارات بخش لیردف 

در خواست همکاری دادم.
در ایــن جلســه ابراهیم علــی میرزایی رییس 
شــورای بخش لیردف گفــت؛  ورزش بخش 
لیردف در حال توسعه است و در دولت سیزدهم 
و بــا  همــکاری مدیــر کل ورزش و جوانان، 
فرماندار ، امام جمعه و مشارکت دهیاران  زمین 
های چمن مصنوعی خوبی احداث شــده است 
که جای تشــکر دارد. البتــه  تلاش های مدیر 
ورزش و جوانــان شهرســتان در این امر قابل 

تقدیر است.
لیردف خواستار احداث  رییس شــورای بخش 
زمین چمن  مجموعه ورزشــی شهر لیردف شد 
و گفت: داشتن بیست تیم فوتبال در لیگ برتر 
این بخش یک ظرفیت بزرگ اســت و  بخش 
لیردف از یک زمین بزرگ چمن  محروم است 
و حق  ورزشــکاران  بخش لیردف داشتن  یک 

زمین چمن بزرگ می باشد. 
و  ورزش  اداره  رییــس  داشــت:  بیــان  وی 
جوانــان جاســک  دلســوزانه در خصــوص 
 احداث زمیــن های چمن ایــن بخش تلاش

می کند.
خانم حسینی  مســوول قرارگاه جهادی بانوان 
فرمانداری جاســک گفــت :  در بخش لیردف 
ورزشــکاران با اســتعداد خوبی در رده بانوان و 

آقایان  وجــود دارد ، ضمن این که ورزش این 
بخــش نیاز به نکاه ویــژه دارد و  بانوان بخش 

لیردف به یک سالن اختصاصی نیاز دارند. 
 خانم حسینی بیان داشــت: برگزاری همایش 
پیاده روی هفته تربیت بدنی و ورزش در بخش 
لیردف حرکت خوبی برای شــادابی و نشاط و 
تندرســتی احاد مردم می باشد و  همه دستگاه  
ها باید در برگزاری این همایش همکاری کنند.

بخشدار بخش لیردف گفت: از مدیر کل دلسوز 
ورزش و جوانان استان در خواست داریم  نسبت 
به تعمیر ســالن ورزشــی و احداث زمین چمن 
مجموعه ورزشــی شــهر لیردف نگاه ویژه ای 

داشته باشد.
وی بیان داشــت:  بنده و همکارانم ، شــهردار 
و  شــورای شهر بسیج در بخش لیردف در کنار 
ورزش وجامعه ورزش لیردف هستیم و از ورزش 

و  ورزشکاران حمایت خواهیم کرد.
بخشــدار لیردف گفت:  تمام مقدمات برگزاری 
همایش پیاده روی خانــواده هفته تربیت بدنی 
و ورزش در این بخش فراهم می باشــد و این 
همایــش در روز دوشــنبه یکم  آبــان  برگزار 

خواهد شد.
وی بیان داشــت : ورزش بانوان این بخش نیاز 
به حمایت دارد و پیگیر احداث سالن اختصاصی 
بانوان برای این بخش هستیم و باید  از تلاش 
های  ذلیخا هاشمی مسول سابق ورزش بانوان  
لیردف تشــکر کرد و برای  خانم شــیما نونواز 
مسول جدید ورزش بانوان  بخش لیردف آرزوی 

موفقیت داریم.
در پایان این  جلســه از زحمات ذلیخا هاشمی 
مسوول ســابق ورزش بانوان لیردف تقدیر شد 
و  شــیما نو نواز به عنوان مسوول جدید ورزش 

بانوان بخش لیردف معرفی شد.
شــیما نونواز، دبیر آموزش و پرورش و تحصیل 
کرده از دانشــگاه فرهنگیان اهواز و دانشجوی 
ارشد دانشــگاه تهران می باشد ، ضمن این که 
وی مســوولیت قرارگاه جهــادی بانوان بخش 
لیردف و عضو نخبگان ســتاد اجرایی حضرت 

امام »ره« در جاسک می باشد.

همایش پیاده روی خانواده در بخش لیردف

انتصاب علي شهابی به عنوان مشاور راهبردی 
و مسوول کمیته اقتصادی هیئت ووشو

ندای هرمزگان - شهناز خوش
رقابت های مینی فوتبال نونهالان محلات 
یکبنی شهرســتان جاســک پس از دو ماه  
به ایستگاه پایانی رســید و پسران خواجه 
عطاء موفق شدند مقام قهرمانی این دوره 
از مســابقات را در کارنامه تیم خود به ثبت 

رسانند.   
نارنجی پوشــان خواجه عطــاء در آخرین 
بــازی در محله خــود  با نتیجــه 5 بر 4 
بازی را به  ســتاره جنــوب واگذار کرد اما 
بــا امتیازاتی که در هفته های گذشــته به 
دســت آورده بود یک هفته مانده به پایان 
این مســابقات عنوان قهرمانی را به خود 

اختصاص داد.    

شایان گفتن است ، این رقابت ها با حضور 
5 تیــم پاچــال میر احمد ، متیــن مکران ، 
الشــباب ، خواجه عطاء  و ستاره جنوب زیر 
نظر پیشکســوتان فوتبــال محله یکبنی و 
همکاری مؤسسه CBR حوزه شرق ، اداره 
ورزش و جوانــان و بهزیســتی و همراهی 
شــورا و شهرداری شهرســتان جاسک در 

زمین مینی چمن شــهید سید مجید راهبر 
برگزار شد ، ضمن این که در این مسابقات 
پس از تیم خواجه عطا،  ستاره جنوب مقام 
دوم را از آن خــود کــرد ، متین مکران  به 
مقام سومی بسنده نمود ، پاچال میر احمد 
به عنوان چهارمی رضایت داد و الشباب در 

جای پنجم قرار گرفت. 
گفتنی است ، سرپرستی مسابقات برعهده 
عبدالرحمــن بادفــر و علی عنبــری بود 
، ضمــن این که از ســوی کمیتــه فنی ، 
سامان رســتمی به عنوان برترین بازیکن  
، سجاد بازگشایی با 20 گل زده  آقای گل 
، مهدی ســاری برترین دروازبان و جاسم 
باتونه پدیده مسابقات معرفی شدند ، ضمنا 

قضــاوت این بازی ها را مهــرداد بابیزان ، 
نوید باستان ، احمد سعادتی ، عدنان کریمی 
خواه ، حسن بازرگان  ، امید شریفی، رامین 
باســی و محمــد متین مرادی بــر عهده 

داشتند.
در مراســم اختتامیــه ایــن دوره از بازی 
هــا که با حضــور علی مهرانــی فرماندار 
جاســک ، عبدالمجید مــرادی رییس اداره 
ورزش و جوانان جاسک ، محمد جمالدینی 
مسوول مؤسسه CBR حوزه شرق ، احمد 
ارجمند رییس هیات فوتبال شهرســتان  و 
برگزار  یکبنی  محله  فوتبال  پیشکســوتان 
شــد  که جام  و احکام قهرمانی به سه تیم 
برتر اهدا  گردید همچنین به پیشکسوتان 
و ســالمندان این محله به مناســبت روز 
 ســالمند به رســم یادبود لوح تقدیر اهدا 

شد.

نونهالان خواجه عطا قهرمان محلات یکبنی جاسک

1- قیمت های فروشــگاه را با فروشگاه های آنلاین معتبر دیگر مقایسه 

نمایید.

2-به نماد اعتماد الکترونیکی سایت دقت کنید 

3- توجه به درگاه اینترنتی سایت و آدرس آن 

4- گواهی امنیت سایت با SSL را بررسی کنید 
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